
  

Jít na 

zmrzlinu 

Spát pod 

stanem 

Hrát si na 

pískovišti 

Najít 

studánku 

Udělat si 

piknik 

Jet na 

celodenní 

výlet 

Sbírat 

plodiny 

Pozorovat 

hvězdy 

Jezdit na 

kole 

Navštívit 

ZOO 

Opékat 

špekáčky 

Uklidit si 

pokojíček 

Zaplavat si 

v bazénu 

Jít do lesa Zahrát si 

společenskou 

hru 

Poslat 

pohled 

Projít se 

naboso 

trávou 

Navštívit 

nějakou 

památku 

Poslouchat 

hudbu 

Přečíst knihu 

Zhotovit 

pěkný 

výrobek 

Uspořádat 

vodní 

bitvu 

Uvařit 

s maminkou 

oběd 

Zaskákat 

si v kaluži 

Podívat se na 

svou 

oblíbenou 

pohádku 

 
   ZPRAVODAJ OBCE JANOVÁ         ČÍSLO 2/2023  
          

 

 

LETNÍ VÝZVA PRO DĚTI 

Kolik políček/úkolů stihneš během léta splnit? 
Během prázdnin si můžete plnit jednotlivá zadání, klidně i na přeskáčku. Spněný úkol si vykřížkujte a na konci prázdnin 

uvidíte, kolik úkolů jste stihli splnit. 

         vytvořila: Klára Pončíková 
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ZÁPIS Z 5. ZASEDÁNÍ 

ZASTUPITELSTVA OBCE JANOVÁ 

KONANÉHO DNE 27. 3. 2023 OD 17:00 

hod. 
(bez kontroly a jazykových úprav redakce) 

Bod 1 - Zahájení  

Zasedání Zastupitelstva obce Janová bylo zahájeno v 17:00 

hodin. Starosta obce konstatoval, že zasedání bylo řádně 

svoláno. Dále konstatoval, že přítomno je 8 členů 

zastupitelstva, zastupitelstvo je usnášeníschopné.  

Omluvena Taťána Hradová.  

Bod 2 - Schválení programu 

Předsedající seznámil přítomné s návrhem programu v 

souladu s pozvánkou předanou členům zastupitelstva a v 

souladu s informací zveřejněnou na úřední desce. Starosta 

doplnil program o bod č. 15. Smlouva o dílo Oprava 

komunikace „Studně“ asfaltovým nátěrem, bod č. 16. 

Smlouva o dílo Oprava komunikace „Ke hřbitovu“ 

asfaltovým nátěrem a bod č. 17. Omluva za porušení zákona 

č. 110/2019 Sb. Zákon o zpracování osobních údajů. 

Program zasedání zastupitelstva obce Janová č. 5 

1. Zahájení  

2. Schválení programu 

3. Zpráva o hospodaření MŠ Janová – účetní 

závěrka a výsledek hospodaření za rok 2022 

4. Žádost o souhlas zřizovatele s realizací projektu 

„Šablony I v MŠ Janová“ 

5. Rozpočtové opatření č. 2 

6. Delegování zástupce obce na valnou hromadu 

společnosti Vodovody a kanalizace 

       Vsetín, a.s. 

7.   DAS – právní ochrana obce 

8. Zhodnocení volných prostředků obce 

9.   Výběr zhotovitele „Dětské hřiště v obci Janová“ 

10.  Žádost o poskytnutí dotace – BK JOaC Janová, 

z.s. 

11.  Hodnotící zpráva obce Janová 2022 

12.  Smlouva o spolupráci při výstavbě pozemní 

komunikace 

13. Žádost o podporu Linky bezpečí, z.s. 

14. Výše odměn neuvolněným členům obecního 

zastupitelstva 

15. Smlouva o dílo Oprava komunikace „Studně“ 

asfaltovým nátěrem 

16. Smlouva o dílo Oprava komunikace „Ke 

hřbitovu“ asfaltovým nátěrem 

17.  Omluva za porušení zákona č. 110/2019 Sb. 

Zákon o zpracování osobních údajů 

18. Různé 
Návrh usnesení 37/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje doplněný program. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 37/0323 bylo schváleno. 

2. a 

Určení ověřovatelů a zapisovatele 
Ověřovateli zápisu byli starostou obce navrženi Richard 

Machalec a Dalibor Bartík, zapisovatelem zápisu starosta 

obce navrhl Petru Vaculkovou. 

Návrh usnesení 38/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje doplněný program. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 37/0323 bylo schváleno. 

2. a 

Určení ověřovatelů a zapisovatele 
Ověřovateli zápisu byli starostou obce navrženi Richard 

Machalec a Dalibor Bartík, zapisovatelem zápisu starosta 

obce navrhl Petru Vaculkovou. 

Návrh usnesení 38/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

určuje ověřovateli zápisu Richarda Machalce a Dalibora 

Bartíka, zapisovatelem Petru Vaculkovou. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 38/0323 bylo schváleno. 

2. b 

Kontrola usnesení – usnesení jsou průběžně plněna. 

Bod 3 – Zpráva o hospodaření MŠ Janová – účetní 

závěrka a výsledek hospodaření za rok 2022 
Ředitelka MŠ Janová podrobně seznámila zastupitele s 

účetní závěrkou Mateřské školy Janová, příspěvková 

organizace, Janová 58, 75501 Vsetín, IČ 71005366 a s 

výsledkem hospodaření Mateřské školy Janová, 

příspěvková organizace, Janová 58, 755 01 Vsetín, IČ 

71005366 za rok 2022, kde byl zisk celkem 85 891,89 Kč. 

Zisk navrhla přerozdělit do rezervního fondu ve výši 

70 891,89 Kč a do fondu odměn ve výši 15 000 Kč.  

Návrh usnesení 39 - 1/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje účetní závěrku obcí zřízené příspěvkové 

organizace Mateřská škola Janová, Janová 58, 755 01 

Vsetín, IČ 71005366, sestavenou k rozvahovému dni 31. 

12. 2022.  

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 39 - 1/0323 bylo schváleno. 
 

Návrh usnesení 39 - 2/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje výsledek hospodaření obcí zřízené příspěvkové 

organizace Mateřská škola Janová, Janová 58, 755 01 

Vsetín, IČ 71005366 za rok 2022 a jeho rozdělení: 

70 891,89Kč do rezervního fondu a 15 000 Kč do fondu 

odměn. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 39 - 2/0323 bylo schváleno. 

Bod 4 – Žádost o souhlas zřizovatele s realizací 

projektu „Šablony I v MŠ Janová“ 

Ředitelka MŠ Janová seznámila zastupitele s žádostí o 

souhlas zřizovatele s realizací projektu „Šablony I v MŠ 

Janová“. 

Návrh usnesení 40/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

souhlasí s realizací projektu „Šablony I v MŠ Janová“, 

reg. č.: CZ.02.02.XX/00/22_002/0005052. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 40/0323 bylo schváleno. 

Bod 5 – Rozpočtové opatření č. 2 
Účetní obce podrobně seznámila zastupitele s 

rozpočtovým opatřením č. 2/2023 obce Janová a 

zodpověděla zastupitelům všechny dotazy týkající se 

úprav rozpočtu obce. 

Zastupitelstvo obce Janová bere na vědomí rozpočtové 

opatření č. 2/2023 obce Janová. 

Bod 6 – Delegování zástupce obce na valnou hromadu 

společnosti Vodovody a kanalizace Vsetín, a.s. 
Starosta obce požádal zastupitele o delegování jeho osoby 
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Janová, IČ 05877032, za účelem finančního zajištění pro 

děti klubu na pořádání plánovaných akcí a soutěží 

v průběhu roku 2023. 

Návrh usnesení 45/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje poskytnutí neinvestiční dotace ve výši 10 000 Kč 

spolku BK JOaC Janová, z.s., Janová 128, 755 01 Janová, 

IČ 05877032, za účelem finančního zajištění pro děti klubu 

na pořádání plánovaných akcí a soutěží v průběhu roku 

2023 a schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o 

poskytnutí dotace. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 45/0323 bylo schváleno. 

Bod 11 – Hodnotící zpráva obce Janová 2022 
Účetní obce seznámila zastupitele s hodnotící zprávou obce 

Janová za rok 2022. Veškeré dotazy k dané zprávě byly 

zastupitelům zodpovězeny.  

Zastupitelstvo obce Janová bere na vědomí hodnotící 

zprávu obce Janová za rok 2022. 

Bod 12 – Smlouva o spolupráci při výstavbě pozemní 

komunikace 
Starosta obce seznámil zastupitele se Smlouvou o 

spolupráci při výstavbě pozemní komunikace mezi Obcí 

Janová a Ing. Karlem Peltsarszkým.  

Návrh usnesení 46/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje Smlouvu o spolupráci při výstavbě pozemní 

komunikace mezi Obcí Janová a Ing. Karlem Peltsarszkým 

a pověřuje starostu jejím podpisem. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 46/0323 bylo schváleno. 

Bod 13 – Žádost o podporu Linky bezpečí, z.s. 
Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí o finanční dar 

pro Linku bezpečí, z.s., se sídlem Ústavní 95, 181 02 Praha 

8, IČ 61383198, ve výši 5 000 Kč. 

Návrh usnesení 47/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje poskytnutí příspěvku ve výši 5 000 Kč na podporu 

Linky bezpečí, z.s., se sídlem Ústavní 95, 181 02 Praha 8, 

IČ 61383198. 

Výsledek hlasování: Pro 0, Proti 8, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 47/0323 nebylo schváleno. 

Bod 14 – Výše odměn neuvolněným členům obecního 

zastupitelstva 
Starosta obce seznámil zastupitele s možností navýšení 

odměn neuvolněným členům zastupitelstva. Zastupitelstvo 

se dohodlo, že navýšení nebude akceptovat a odměny 

zůstanou beze změny. 

Návrh usnesení 48/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje ponechání odměn neuvolněným členům 

zastupitelstva beze změny. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 48/0323 bylo schváleno. 

Bod 15 – Smlouva o dílo Oprava komunikace „Studně“ 

asfaltovým nátěrem 
Starosta obce seznámil zastupitele se smlouvou o dílo mezi 

Obcí Janová a ROADMEDIC s.r.o., se sídlem Pod Senovou 

2960/70, 787 01 Šumperk, IČ 28586484, týkající se opravy 

komunikace „Studně“ asfaltovým nátěrem.  

Návrh usnesení 49/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje uzavření smlouvy o dílo a pověřuje starostu jejím 

podpisem. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 49/0323 bylo schváleno. 

pokračování ze strany 2 

na řádnou valnou hromadu společnosti Vodovody a 

kanalizace Vsetín, a.s., se sídlem Jasenická 1106, 755 01 

Vsetín, IČ 47674652, konanou dne 8. 6. 2023. 

Návrh usnesení 41/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

pověřuje v souladu s ustanovením § 84 odst. 2 písm. f) 

zákona č. 128/2000 Sb., o obcích, starostu obce Ing. 

Jaroslava Tomance jako zástupce obce na valnou hromadu 

společnosti Vodovody a kanalizace Vsetín, a.s., se sídlem 

Jasenická 1106, 755 01 Vsetín, IČ 47674652, konanou dne 

8. 6. 2023. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 41/0323 bylo schváleno. 

Bod 7 – DAS – právní ochrana obce 

Starosta obce předložil zastupitelům nabídku firmy D.A.S. 

Rechtsschutz AG., pobočka pro ČR,  se sídlem 

Vyskočilova 1481/4, 140 00 Praha 4 – Michle, IČ 

03450872 na právní ochranu a právní asistenci pro obec a 

zastupitelstvo obce.  

Návrh usnesení 42/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

souhlasí s nabídkou firmy D.A.S. Rechtsschutz AG., 

pobočka pro ČR, se sídlem Vyskočilova 1481/4, 140 00 

Praha 4 – Michle, IČ 03450872, na právní ochranu obce 

a pověřuje starostu k podpisu smlouvy. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 1 (Lubomír Kotrla), 

Zdrželi se 1 (Ing. Lubomír Květoň) 

Usnesení č. 42/0323 bylo schváleno. 

Bod 8 – Zhodnocení volných prostředků obce 
Starosta obce předložil zastupitelům nabídku na zřízení 

termínovaného vkladu se 7 - denní výpovědní lhůtou 

s automatickou obnovou u Československé obchodní 

banky a.s., se sídlem Radlická 333/150, 150 57 Praha 5, IČ 

00001350. 

Návrh usnesení 43/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje zřízení 7 – denního termínovaného vkladu s 

automatickou obnovou u Československé obchodní banky 

a.s., se sídlem Radlická 333/150, 150 57 Praha 5, IČ 

00001350. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 43/0323 bylo schváleno. 

Bod 9 – Výběr zhotovitele „Dětské hřiště v obci 

Janová“ 
Starosta obce informoval zastupitele o výsledku 

výběrového řízení na zhotovitele „Dětské hřiště v obci 

Janová“. V rámci stanovené lhůty byly obdrženy celkem 3 

nabídky. Jako zhotovitele vybrala komise firmu TEWIKO 

systems, s.r.o., se sídlem Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad 

Nisou, IČ 25472887, jejíž nabídka byla vyhodnocena jako 

ekonomicky nejvýhodnější.  

Návrh usnesení 44/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje jako zhotovitele akce „Dětské hřiště v obci 

Janová“ firmu TEWIKO systems, s.r.o., se sídlem 

Kateřinská 791, 463 03 Stráž nad Nisou, IČ 25472887, 

která podala ekonomicky nejvýhodnější nabídku a 

pověřuje starostu k podpisu smlouvy o dílo. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 44/0323 bylo schváleno. 

Bod 10 – Žádost o poskytnutí dotace – BK JOaC 

Janová, z.s. 
Starosta obce předložil zastupitelům ke schválení žádost o 

dotaci BK JOaC Janová, z.s., Janová 128, 755 01 



  

v souladu s pozvánkou předanou členům zastupitelstva a v 

souladu s informací zveřejněnou na úřední desce. 

Místostarosta obce přesunul v programu bod 5 na bod 3. 

Program zasedání zastupitelstva obce Janová č. 6 

1. Zahájení  

2. Schválení programu 

3. Inzerce v Janovských listech 

4. Rozpočtové opatření č. 3/2023 

5. Smlouva EKO-KOM 

6. OZV o ochraně nočního klidu 

7.   OZV o stanovení obecního systému odpadového 

hospodářství 

8. Žádost o poskytnutí dotace – Rybářský spolek 

Janová 

9.   Žádost o poskytnutí dotace – TJ Tatran Janová 

11. Různé 
Návrh usnesení 52/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje zveřejněný program. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 52/0523 bylo schváleno. 

2. a 

Určení ověřovatelů a zapisovatele 
Ověřovateli zápisu byli místostarostou obce navrženi 

Taťána Hradová a Bronislav Soukup, zapisovatelem zápisu 

místostarosta obce navrhl Petru Vaculkovou. 

Návrh usnesení 53/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

určuje ověřovateli zápisu Taťánu Hradovou a Bronislava 

Soukupa, zapisovatelem Petru Vaculkovou. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 53/0523 bylo schváleno. 

2. b 

Kontrola usnesení – usnesení jsou průběžně plněna. 

Bod 3 – Inzerce v Janovských listech 
Místostarosta obce seznámil zastupitele s novým ceníkem 

inzerce v Janovských listech. 

Návrh usnesení 54/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje nový ceník inzerce v Janovských listech a dává 

starostovi obce pravomoc rozhodnout o bezplatné inzerci 

u neziskových organizací. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 54/0523 bylo schváleno. 

Bod 4 – Rozpočtové opatření č. 3/2023 
Účetní obce podrobně seznámila zastupitele s 

rozpočtovým opatřením č. 3/2023 obce Janová a 

zodpověděla zastupitelům všechny dotazy týkající se úprav 

rozpočtu obce. 

Zastupitelstvo obce Janová bere na vědomí rozpočtové 

opatření č. 3/2023 obce Janová. 

Bod 5 – Smlouva EKO-KOM 
Místostarosta obce seznámil zastupitele se smlouvou 

společnosti EKO-KOM, a.s., se sídlem Na Pankráci 

1685/17, 140 21 Praha 4, IČ 25134701, o spolupráci při 

zajištění zpětného odběru a zařazení místa zpětného odběru 

do obecního systému odpadového hospodářství. 

Návrh usnesení 55/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje smlouvu mezi Obcí Janová a společností EKO-

KOM, a.s., se sídlem Na Pankráci 1685/17, 140 21 Praha 

4, IČ 25134701, o spolupráci při zajištění zpětného odběru 

a zařazení místa zpětného odběru do obecního systému 

odpadového hospodářství a pověřuje starostu jejím 

podpisem. 
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Bod 16 – Smlouva o dílo Oprava komunikace „Ke 

hřbitovu“ asfaltovým nátěrem 
Starosta obce seznámil zastupitele se smlouvou o dílo 

mezi Obcí Janová a ROADMEDIC s.r.o., se sídlem Pod 

Senovou 2960/70, 787 01 Šumperk, IČ 28586484, 

týkající se opravy komunikace „Ke hřbitovu“ 

asfaltovým nátěrem. 

Návrh usnesení 50/0323: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje uzavření smlouvy o dílo a pověřuje starostu 

jejím podpisem. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 50/0323 bylo schváleno. 

Bod 17 – Omluva za porušení zákona č. 110/2019 Sb. 

Zákon o zpracování osobních údajů 

Starosta obce seznámil zastupitelstvo se stížností paní 

Miroslavy Kotrlové, na porušení zákona č. 110/2019 Sb. 

Zákon o zpracování osobních údajů, týkající se článku 

v Janovským listech ze dne 20. 3. 2023 a zároveň na 

základě její žádosti předložil zastupitelům její pracovní 

smlouvu s náplní práce.  

Návrh usnesení 51/0323: Zastupitelstvo obce Janová se 

omlouvá paní Miroslavě Kotrlové za porušení zákona č. 

110/2019 Sb. Zákon o zpracování osobních údajů a za 

vyznění článku v Janovských listech ze dne 20. 3. 2023, 

které by mohlo být spojováno s výkonem jejího 

pracovního zařazení. 

Výsledek hlasování: Pro 8, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 51/0323 bylo schváleno. 

Bod 18 – Různé 

Kotrla Lubomír se dotazoval, zda již proběhlo 

financování opravy cyklo lávky přes řeku Bečvu. 

Starosta obce sdělil, že k financování došlo již 

v minulém roce. 

Květoň Lubomír Ing. navrhoval, aby se zintenzivnila 

komunikace s výborem TJ Tatran Janová, ohledně 

stanovení podmínek převodu areálu TJ Tatran Janová. 

Dolanský Radomír upozornil na zatékání do vlakové 

zastávky. 

Zastupitelstvo poděkovalo Sboru dobrovolných hasičů 

Janová za zorganizování dětského karnevalu a 

hasičského plesu. 

Machalec Richard poděkoval obci za spolufinancování 

dětského karnevalu. 

 

ZÁPIS Z 6. ZASEDÁNÍ 

ZASTUPITELSTVA OBCE JANOVÁ 

KONANÉHO DNE 15. 5. 2023 OD 17:00 

hod. 
(bez kontroly a jazykových úprav redakce) 

Bod 1 - Zahájení  

Zasedání Zastupitelstva obce Janová bylo zahájeno 

v 17:00 hodin. Místostarosta obce konstatoval, že 

zasedání bylo řádně svoláno. Dále konstatoval, že 

přítomno je 6 členů zastupitelstva, zastupitelstvo je 

usnášeníschopné.  Omluveni Ing. Jaroslav Tomanec a 

Martin Pacut. Dalibor Bartík se dostavil později – 

omluven.  

Bod 2 - Schválení programu 

Předsedající seznámil přítomné s návrhem programu 
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Michal Řepka upozornil na plný kontejner na sklo. 

Dalibor Bartík se dotazoval, zda se našla závada u 

veřejného osvětlení, které často nesvítí. Na hledání a 

odstranění závady se pracuje. 

Bronislav Soukup upozornil na mladistvé, kteří na 

Dombase jezdí na motorkách nepřiměřenou rychlostí. 

Ing. Lubomír Květoň se dotazoval, zda už jsou všechny 

podklady k dětskému hřišti. Ano, všechny podklady jsou 

odeslané.  

ROCKOVÁ NOC 

POZVÁNKA MYSLIVCŮ 
Léto v Janové bychom si těžko dovedli představit bez 

myslivecké akce. Poněvadž letos nepořádali kácení máje 

s dětským dnem, přicházejí tentokrát s pozvánkou na 

rockovou noc. 

     Akce proběhne 5. srpna 2023. Jako obvykle myslivci 

vytvoří prostor k nákupu a ochutnávce tradičních 

mysliveckých specialit, kdy zájemce zvou již od 17. 

hodiny odpolední. Možná bude taky nachystána nějaká 

kratochvíle pro děti, aby se nenudily, než si jejich dospělý 

doprovod podebatuje při gurmánských hodech nad 

pečeným kancem nebo srnčím gulášem, případně 

podobnou nabídkou. 

     Začátek samotné rockové noci je plánován na 19. 

hodinu. Název pozvané kapely zůstával do doby uzávěrky 

zpravodaje obestřen tajemstvím, takže se jej dozvíte 

teprve z plakátů, které budou včas rozvěšeny v obci i 

okolí. Všichni jste srdečně zváni. 

 

JANOVÁ BRUSLILA V KAPKA 

RESORTU 
I když nejpozději druhý den poté, co dostanete do rukou 

tento výtisk zpravodaje, začne astronomicky léto, tedy dny 

se opět začnou zkracovat, vrátíme se k ryze zimu 

připomínajícím chladivým radovánkám – bruslení pro 

občany obce Janová. 

     Po letech, poněvadž bruslení pro obec v minulosti již 

organizováno bylo, obec vyzkoušela možnost zamluvit si 

bruslení pro své občany v nově otevřeném Kapka resortu 

včetně zajištěného odvozu autobusem. Šlo o nabídku 

občanům a také o zkoušku, zda je pro ně taková příležitost 

žádaná a zda má cenu v budoucnosti uvažovat o 

opakování akce. 

     Akce se setkala s příznivou odezvou u občanů a tím 

 

 

pokračování ze strany 4 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 55/0523 bylo schváleno. 

Bod 6 – OZV o ochraně nočního klidu 
Místostarosta obce seznámil zastupitele s Obecně 

závaznou vyhláškou obce Janová o ochraně nočního klidu 

a regulaci hlučných činností. 

Návrh usnesení 56/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Janová o 

ochraně nočního klidu a regulaci hlučných činností. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 56/0523 bylo schváleno. 

Bod 7 – OZV o stanovení obecního systému odpadového 

hospodářství 

Místostarosta obce seznámil zastupitele s Obecně 

závaznou vyhláškou obce Janová o stanovení obecního 

systému odpadového hospodářství. 

Návrh usnesení 57/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje Obecně závaznou vyhlášku obce Janová o 

stanovení obecního systému odpadového hospodářství.  

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 57/0523 bylo schváleno. 

Bod 8 – Žádost o poskytnutí dotace – Rybářský spolek 

Janová 
Účetní obce předložila zastupitelům ke schválení žádost o 

dotaci pro Rybářský spolek Janová, se sídlem Janová 200, 

755 01 Janová, IČ 04385250, za účelem údržby a rozvoje 

areálu rybníku na Řečiskách. 

Návrh usnesení 58/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje poskytnutí neinvestiční dotace ve výši 5 000 Kč 

Rybářskému spolku Janová, se sídlem Janová 200, 755 01 

Janová, IČ 04385250, za účelem údržby a rozvoje areálu 

rybníku na Řečiskách a schvaluje uzavření veřejnoprávní 

smlouvy o poskytnutí dotace. 

Výsledek hlasování: Pro 6, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 58/0523 bylo schváleno. 

 

17:38 se dostavil zastupitel Dalibor Bartík. 

 

Bod 9 – Žádost o poskytnutí dotace – TJ Tatran Janová 
Účetní obce předložila zastupitelům ke schválení žádost o 

dotaci TJ Tatran Janová, spolek, se sídlem Janová 200, 755 

01 Janová, IČ 65891520, na sportovní a kulturní činnost 

spolku. 

Návrh usnesení 59/0523: Zastupitelstvo obce Janová 

schvaluje poskytnutí neinvestiční dotace ve výši 45 000 Kč 

spolku TJ Tatran Janová, spolek, se sídlem Janová 200, 

755 01 Janová, IČ 65891520, na sportovní a kulturní 

činnost spolku a schvaluje uzavření veřejnoprávní 

smlouvy o poskytnutí dotace. 

Výsledek hlasování: Pro 7, Proti 0, Zdrželi se 0 

Usnesení č. 59/0523 bylo schváleno. 

Bod 10 – Různé 

Místostarosta obce informoval o nabídce Zásilkovny 

s.r.o. vyměnit stávající Z-BOX za větší. 

Ing. Lubomír Květoň by chtěl znovu otevřít otázku 

možnosti doplnění retardéru v zatáčce u kavárny. 

Ing. Lubomír Květoň se dotazoval, zda se neuvažuje o 

převzetí komunikace od Ředitelství silnic Zlínského kraje. 
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každou středu, počínaje 6. 9. 2023, od 16 do 19 hodin. 

text: Ludmila Filáková, knihovnice 

www.janova.knihovna.cz, knihovna.janova@email.cz 

 

 

OBEC PŘIVÍTALA NOVÉ OBČÁNKY 
V zasedací místnosti přivítalo vedení obce šest z celkem 

osmi nových občánků. Dvěma zabránila v účasti nemoc a 

byli nuceni se o mluvit. 

     Slavnostní chvíli zahájila za obec přivítáním všech 

přítomných Petra Vaculková. Po několika větách úvodem 

pozvala na imaginární pódium děti z mateřské školky, 

které jsou již léta nepostradatelnou součástí této slavnostní 

chvíle. Možná za pár let budou dnes vítaná nemluvňata 

sama vystupovat pro své následovníky, nové občánky 

Janové. Ti dnešní školkáči nastoupili před rodiče i 

novorozeňata, aby svými veselými a mnohdy za srdce 

chytajícími básničkami, písničkami a říkankami udělali 

radost všem dospělým, popřípadě aby zaujali nevšedním 

děním i ty nejmenší, kterým všechna sláva kolem patřila.  

     Děti při vystoupení hudebně podporovovala ředitelka 

MŠ Janová Martina Borsíková Ďurinová a nápovědu gesty 

zpoza obecenstva prováděla školní asistentka Alena 

Gavendová. Krásné a upřímné vystoupení rodiče, 

prarodiče, sourozence, ale i zástupce obce dojalo, 

rozveselilo a nadchlo zároveň, takže dětem opravdu 

upřímně tleskali za každým číslem, za každou básničkou 

jednotlivců, dvojic nebo písní celé skupiny. Nešlo jen o 

nějaké splnění si povinnosti. Každý rým, každá věta, ať 

řečená nebo zpívaná, byla pečlivě vybrána právě pro tuto 

příležitost, a i to je ze strany výchovných pracovníků 

školky kus poctivě odvedené práce. 

 

pádem i u starosty obce Jaroslava Tomance, který této 

nabídky od Kapka resortu využil. Právě díky tomuto zájmu 

starosta již dnes přislíbil, pokud se nějak drasticky nezmění 

podmínky nabídky, že se občané Janové dočkají dalšího 

bruslení na ledové ploše pronajaté pouze pro ně samotné. 

Takže si pomalu můžete chystat kvinťáky, kačenky, kanady 

i krasobluslařské nože určené k jízdě na ledu. 

    text: Radomír Dolanský, foto: Richard Machalec 

 

INFORMACE Z MÍSTNÍ KNIHOVNY 
Knižní fond naší knihovny byl opětovně rozšířen nákupem 

aktuálních novinek na knižním trhu. Představím jenom 

některé z nich: je to například kniha, o které se hodně píše – 

Les v domě od Aleny Mornštajnové, Zatmění od Joa Nesbø 

s populárním detektivem Harrym Holeem. Stejně napínavé 

Smrtící tajnosti od Roberta Bryndzy a nechybí ani Vraní 

oko – nejnovější detektivka oblíbené Michaely Klevisové.  

     Nové jsou i romány Hrad ve Skotsku od Julie 

Caplinové, Učitelka angličtiny od Magdy Váňové a Ty 

chladné oči od Skarlet Wilkové. Přibyly též knihy do 

naučného sektoru, a to Příběhy třetího odboje a Mlynáři 

od Babic autorů Luďka Navary a Miroslava Kasáčka. Do 

knihovny dorazila také necelá stovka tzv. putovního 

souboru, včetně knih pro děti a mládež. Je z čeho vybírat, 

stačí je přijít a třeba nezávazně si prohlédnout, co knihovna 

nabízí. 
     Na začátku dubna navštívily knihovnu děti z mateřské 

školky, abychom společně přivítali jaro. Já jsem jim četla 

povídky a básničky na jarní téma a ony zase zpívaly písničky 

a tancovaly (o besídce si můžete přečíst samostatný článek 

na jiném místě Janovských listů). 

     Uskutečnila se také další cestovatelská přednáška Honzy 

Husáka, tentokrát o Kamčatce. Tradičně zajímavým 

způsobem nám přiblížil svoje putování tajgou, setkání 

s medvědem, nahlížení do jícnu sopky a neutuchající boj 

s komáry. 

     Pro deset seniorů ve věku 65+ byla 5. 5. 2023 v knihovně 

uskutečněna vzdělávací akce Jak na chytrý telefon a tablet, 

kdy lektorky Masarykovy veřejné knihovny Vsetín 

vysvětlovaly základní principy práce s telefonem, stahování 

aplikací a jejich využívání. Zároveň upozornily na možná 

rizika. 

     Jako každý rok i letos bude po dobu letních prázdnin 

provoz v místní knihovně omezen. Výpůjční doba bude 

každý druhý týden, a to: 12. 7., 26. 7., 9. 8. a 23. 8. 2023. 

V září bude výpůjční doba opět obvyklá, každou středu, 

http://www.janova.knihovna.cz/
mailto:knihovna.janova@email.cz


  

Po čtvrthodince prozářené sluncem dětských duší 

z Mateřské školy Janová požádala Petra Vaculková 

všechny přítomné, aby povstali, protože do zasedací 

místnosti vstoupil starosta obce Jaroslav Tomanec, k 

oficiálnímu přivítání novorozeňat za občany obce Janová. 

Samozřejmě poblahopřál rodinám, maminkám a tatínkům, 

k přírůstkům do jejich rodin, vyslovil přání, aby to pro 

všechny znamenalo příchod šťastných dnů. Zdůraznil, že i 

pro samotnou obec znamená každý nově narozený človíček 

jako občan Janové radost z rozhodnutí, že právě zde se 

rodiče rozhodli přivést na svět své potomky. Pro obec je to 

naděje, že se její existence bude i nadále rozvíjet. Na druhou 

stranu se jedná o velký závazek pro současné, ale i veškeré 

budoucí zastupitele, vytvářet rodinám co nejvhodnější 

podmínky pro spokojený život, aby i do budoucna všichni 

zůstali občany obce. 

Po projevu starosty obce došlo k slavnostnímu zápisu do 

pamětní knihy a předání darů novopečeným občánkům 

z rukou zástupců obce. Rodičům ještě jednou pogratuloval 

 

starosta obce Jaroslav Tomanec a novorozencům předal 

malou stříbrnou pamětní medaili se znakem obce a 

vygravírovaným křestním jménem nového občánka, datem 

jeho narození a věnováním obce. Dalším gratulantem byl 

místostarosta Richard Machalec, který mamince předal 

kytičku a jako poslední to, v současném věku přinášející 

dětem největší radost – panenky pro holčičky, náklaďáky 

pro chlapečky, předávala za obec Petra Vaculková. 

     Poté obec pro rodiče nabídla možnost vyfotografovat se 

společně se svými ratolestmi v kolébce i se všemi 

rodinnými příslušníky. 

       text a foto: Radomír Dolanský 

 

KNIHOVNA V JANOVÉ POZVALA NA 

NETRADIČNÍ PŘEDNÁŠKU 
Doposud Ludmila Filáková, knihovnice v Janové, zvala 

občany na přednášky o cestování po zajímavých 

destinacích Evropy a jiných světadílů. Tentokrát si pozvala 

Darinu Husákovou, zapálenou vyznavačku jednoduchého 

životního stylu, aby posluchače seznámila s možnostmi, jak 

lze jednoduše ušetřit, pomoci svému zdraví a v neposlední 

řadě i životnímu prostředí. 

     V zasedací místnosti obecního úřadu se sešlo přibližně 

25 posluchačů. Člověk by řekl nic moc, ale když Darina 

Husáková prozradila, že ve vsetínské knihovně přišla 

přibližně třicítka lidí, bylo vlastně, převedeno na počet 

obyvatel, v Janové narváno. 

     Úvod přednášky přítomné trochu zaskočil, protože 

přednášející začala mluvit o odpadech, vše dokládala 

statistickými čísly pomalého zamořování prostředí, 

poločasy rozpadu jednotlivých obalů apod. Byly to údaje 

určitě velmi zajímavé, navíc alarmující, ale zrovna 
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takovou přednášku si asi, víceméně věkem již zkušení 

posluchači, nepředstavovali. Navíc, když se Janová řadí 

mezi ty úspěšnější obce v třídění odpadu, takže o téhle 

otázce občané vědí svoje. 

     Jednalo se však pouze o úvod, aby se Darina Husáková 

dostala k tomu hlavnímu, nepřispívat k rostoucím křivkám 

předneseným v úvodu a přitom se zase příliš neomezovat 

v životním stylu. V tomto okamžiku se již původně 

ohlášená přednáška pomalu měnila v besedu a vzájemné 

předávání zkušeností a poznatků. Darina Husáková totiž na 

přednášce v Janové narazila na občany, kteří jsou znalí 

světa, a to proto, že místní aktivní turisté nechodí jen po 

horách, ale i po exkurzích. Proto se třeba živě zapojili do 

popisu třídičky odpadu, kterou navštívili.     

     Následovaly rady Dariny Husákové, jak ušetřit v 

peněžence i v přírodě. Například výhodou je navštěvovat 

bezobalové obchody, což se v současnosti zatím týká ve 

větší míře spíše větších měst, kde vyšší obrat dovoluje větší 

objednávky a tím i levnější nákupy. Pro lidi, kteří 

nepotřebují k životu vše nové nebo poslední výstřelky 

módy, nebo na to prostě nemají dostatek financí, je velmi 

výhodné nakupování v second handech. V době stále se 

zdražujících knih je výhrou návštěva v antikvariátu nebo 

členství v knihovně. Pro domácí kutily existuje řada návodů 

a rad, co si lze vyrobit doma z již vysloužilých textilií a 

dalšího materiálu. Například šití a výroba látkových tašek 

z použitého textilu místo používání plastových a řada 

podobných návodů. To všechno nabízela přednáška Dariny 

Husákové, což bylo zajímavé téma například pro seniory, 

kteří si takto můžou vyplnit svůj volný čas. Navzdory 

tradičnímu tvrzení, že důchodci mají nejméně volného času 

ze všech věkových kategorií. 

     Jak opět přítomní dodávali, mnohé z těchto 

 

předváděných „novinek“ zde existovaly již řadu let zpět, 

jen se na ně zapomnělo. Například dnes novinka s módním 

poangličtělým názvem swapování, což je jakýsi výměnný 

trend vyměňování oblečení, tady byl již před padesáti a 

více lety, kdy se například konaly velmi často školní 

bazary a někde se konají dodnes. Skládací nádobí, rovněž 

desítky let starý vynález, dnes jenom z mnohem 

kvalitnějších materiálů s delší životností. V podstatě řada 

věcí tady již kdysi byla, ale lidé na ně s příchodem 

konzumního způsobu života zapomněli. Proto je dobré je 

opět připomínat i na besedách tohoto typu a přidávat nové 

nápady. Nejen pro ochranu přírody a úspory v naší 

peněžence, ale, a to je mnohem smutnější, spíše z nutnosti 

v době, kdy naše životní úroveň podle všeho půjde zase 

nějaký čas směrem dolů. 

     text a foto: Radomír Dolanský 

 

DĚTSKÝ KARNEVAL  

JAKO VELKÁ SHOW 
Po šestileté přestávce se do Janové vrátil velký dětský 

karneval. Tentokrát však poprvé pod taktovkou místních 

dobrovolných hasičů. I zde, podobně jako u oslav dětského 

dne se pořadatelům osvědčil systém zavedený již 

Sdružením janovských rodičů, kdy v jednom dni pořadatel 

nabízí karneval pro děti a večerní ples pro dospělé. 

     Stejně jako u článku o plese přinášíme čtenářům 

několik historických fotografií nejen z období vlády 

Sdružení janovských rodičů, ale podíváme se i do let před 

rokem 1989, kdy byly janovské karnevaly, stejně jako 

dnes, vyhlášené široko daleko. Můžeme se chlubit, že naše 

karnevaly navštívila jako účinkující Jarmila 
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Šuláková nebo před lety začínající Honza Rohlík, který má 

dnes vlastní agenturu Rohlík Produkce a jehož fotokoutek 

plnil přání dětem na karnevalu i dospělým na plese. 

     Na karneval děti pozvala svou podporou také obec 

Janová. Odpolední show zahájil František Minařík s vlastní 

agenturou Disco pro děti, který přijel bavit děti až z Holasic 

od Brna. S ním přijeli i jeho kamarádi, hrdinové 

animovaných příběhů. Pes Chase z Tlapkové patroly, 

Myška Minnie nebo Ježek Sonic. Ti si s dětmi hráli, bavili 

je, tančili s nimi a taky se s dětmi fotili ve fotokoutku. 

Ostatně Honza Rohlík v Janové bavil děti již v roce 2014, 

 

takže řada dnešních dospělých nebo dospívajících si jej 

dobře pamatuje. 

     Rozměrná sportovní hala v Janové se nemusela obávat 

přesycenosti hosty. Veškerá drobotina zde měla spoustu 

prostoru na dovádění, honičky a vláčky s pohádkovými 

bytostmi, takže každou chvíli zde rodiče viděli své 

potomky jen jako žižlavé čáry, podobně, jako když kolem 

proběhne Sonic.  

     Samozřejmě se na karneval přišla podívat celá plejáda 

postav. Asi dnes nejmódnější Wednesday Adams, přišli i 

Pat a Mat, kteří jakoby originálu z oka vypadli, zástupy 

RIZIKOVÉ KÁCENÍ, OŘEZY, 

ŠTĚPKOVÁNÍ… 
Rizikové kácení, ořezy stromů, tújí, štěpkování, sečení, 

frézování pařezů, www.kos.ink, tel.: 604792455 

      placená reklama     

http://www.kos.ink/
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princezen, kosmonaut, voják, policista, španělská tanečnice, 

krokodýl, včelky, sluníčka sedmitečná a další a další. Tři 

hodiny plné obrovské radosti a nadšení přinesli dětem 

z širokého okolí hasiči z Janové. A co teprve radost 

z krásných dárků za vylosované vstupenky? To byl perfektní 

den. 

text: Radomír Dolanský, foto: Fotokronika obce Janová, 

Radomír Dolanský 

 

PRVNÍ HASIČSKÝ PLES V JANOVÉ 
Pamětníci by mohli zavzpomínat na léta vzdálená, kdy byla 

ještě původní janovská tělocvična vyhlášeným tancklubem, 

nejen přes plesovou sezónu, ale celoročně. Řada akcí 

zmizela s listopadem 1989 a ten zbytek se zřícenou 

tělocvičnou. Trvalo léta, než se velmi oblíbené akce do 

Janové vrátily. Velkou zásluhu na tom mělo Sdružení 

janovských rodičů a sic s velkým přemlouváním, tak 

nakonec i vstřícnost a spolupráce obce. Tehdy byla 

tělocvična pořád ještě poměrně nová a panovaly obavy ze 

ztráty lesku. Proto byl první ples povolen pouze 

s podmínkou, že bude papučový. 

     Z dostupných materiálů vyplývá, že se pod taktovkou 

SJR uskutečnily čtyři plesy v letech 2014 – 2017. Plesy rok 

od roku přinášely do Janové zpět zašlý lesk a slávu. Snad 

nejoriginálnější byl druhý ples – maškarní, kde Džejmsovci 

s početnou partou svých přátel předvedli, jak asi budou 

vypadat po odchodu do důchodu. Před plesy probíhala také 

předtančení a i v tomto seskupení měla Janová zastoupení. 

Bohužel, sdružení rodičů ukončilo činnost a nikdo jiný 

plesové žezlo nepřevzal. 

     Teprve letos vzali akci pod svá křídla hasiči a uspořádali 

I. hasičský ples v Janové. Doufejme, že ona římská číslice 

tam nebyla jen pro okrasu, ale jako předzvěst dalších 

ročníků. 

     Jakmile skončil karnevalový ples pro děti, úplně stejně 

jako před lety začal pro pořadatele souboj s časem.  
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Po páté hodině nastala blesková přestavba dětské arény 

v zábavní podnik pro dospělé. Na to měla celá osádka pouhé 

tři hodiny a do toho bylo nutné započítat i čas na mycí linku 

vlastních koster a proměnu šatníku a nezbytné voňavkové 

orgie, jak se na takovou akci sluší a patří. Podařilo se! 

Zatímco se pomalu plnil sál, tak třeba v kuchyni již panovala 

výborná nálada. Dokud to čas dovolil, ozývaly se odtud 

salvy smíchu a kuchařky, nyní už spíše jen výdejnice, se 

bavily, než začaly spoluvytvářet dobrou náladu hostům. 

     Všechny přítomné přivítal za SDH Janová především 

čerstvě zvolený starosta hasičů Richard Machalec, který od 

kolegů, jež se přijeli bavit, hned v úvodu sklidil značné 

ovace. 

Zatímco pořadatelé se pro hosty stanou během plesání 

neviditelnými, do popředí vystoupí jejich nejdůležitější 

baviči – kapela. Letos v Janové přivítali skupinu Variant 

rock. 

  

 

Hasiči měli při výběru perfektní čich na kvalitu a 

investovali opravdu do perly pro večer nejvzácnější. Široký 

repertoár, kdy zpěvačka měla perfektně položený hlas 

například do období Petry Janů z rockového období LP 

Motorest nebo úžasně znějící při skladbě hvězdy hvězd, 

Tiny Turner - The Best. S kapelou si diváci zazpívali 

písničky další české legendy Petra Jandy. Kytarista kapely 

zase připomněl, dokonce i barvou hlasu, Mistra Karla. 

     A že skupina Variant rock odváděla opravdu poctivou 

práci, bylo vidět na parketu zvíci menšího fotbalového 

hřiště, kde se první skupinky ztrácely v prostoru. Ovšem 

právě to byla skvělá práce kapely, že se taneční prostor 

zaplnil. Samozřejmě nejvíce a naprosto bezprostředně se 

bavili ti, kteří vyrážejí tak často do nebezpečných situací – 

hasiči, kterých se na I. hasičský ples do Janové sjela celá 

řada. Prostě bratři a sestry hasiči se dovedou bavit na plné 

pecky. A to je moc fajn.  
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vejde, a pak již nastal čas open festivalů pro všechny, kdy 

rok od roku stoupal k nebi stále černější a mastnější dým 

z ďábelských těl a duší pochytaných v okolí Janové. 

     Letošní setkání vypadalo spíše už jako technopárty. Na 

hosty zde nečekaly jen hrůzostrašné, vzteky a hrůzou ječící 

čarodějnice i s mladými kusy, jejichž odchyt kvůli 

přemnožení stát konečně povolil (jako obvykle pozdě, ale 

přece). Letos zde byl i stánek s typicky valašsky znějícím 

názvem Coffe/Food truck Piaggio Aleše Novosada a jeho 

kolegyně Marcely, kteří, jak redakce slyšela, své přátelství 

utužili i před zákonem, k čemuž gratulujeme, kde se před 

vrcholem programu netvořila fronta, protože ona tam prostě 

byla od začátku do konce. Prostě vznikla a existovala jako 

velký vesmírný třesk. Vše doprovázel ze svého studia 

čarodějnými skladbami dýdžej Karlos (pro mladší ročníky 

v překladu DJ Carlos). 

     Nechyběl ani rezavý mok s bílou načechranou čepicí 

prosvěcovaný ještě ne moc teplými paprsky slunce, které 

nahradily lijavec předešlého dne. Co samozřejmě nemohlo 

     I z kuchyně se smích ozýval neustále, přestože 

procházela značnou část večera zátěžovým testem. Vypadá 

to, že hasiči z Janové sami sobě nasadili laťku hezky 

vysoko a tancechtiví zájemci se mají, doufejme, na co těšit 

při II. hasičském plese v Janové. 

       text a foto: Radomír Dolanský 

 

PÁLENÍ ČARODĚJNIC - TENTOKRÁT 

VE VELIKÉM STYLU 
Historie počátků upalování čarodějnic v Janové sahá dosti 

hluboko do minulosti. Do doby, kdy se parta mladých 

manželských dvojic stmelila pod názvem Džejmsovci. 

Jednou si udělali poblíž Mikušového ohýnek, kde společně, 

tehdy ještě s vybranými přáteli, upálili vyschlou a 

přestárlou čarodějnici. Od těch časů se akce rozrostla až do 

letošních, takřka obludných, rozměrů. 

     Z upalování hrůzovládkyň v uzavřené společnosti se 

stalo posléze setkání dobrých lidí, kterých se vždycky 
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Co samozřejmě nemohlo chybět, bylo ohniště pro špekáčky. 

Tuny špekáčků, v jejichž prskajících, sádlo pouštějících 

tvarech, mnozí viděli škvařící se kusy čarodějnic. 

     Možná to byl i psychologický záměr, jak dovést 

čarodějnice připravené k upálení, hned vedle těchto 

špekáčkových opékacích výjevů, k šílenství. Nemusí být 

experti na mučení jen na Guantanámu, není-liž pravda? 

Právě v tomto umění se Džejmsovci zdokonalují, protože se 

proslýchá, že díky stále věhlasnějším úspěchům odlovu 

čarodějných zlo-žen (feministky a gender fanouši se můžou 

asi zbláznit, ale pálení čarodějů, tedy zlo-mužů se nekoná) 

jako jediní na Valašsku získají divokou kartu k účasti na 

lovu čarodějnic s visačkou all exclusiv v samotném brlohu 

evropských čarodějnic. 

     Dle slibu z koštu slivovice, obcházel Džejms přítomný 

lid a rozléval zbylé vzorky, aby společně s jarní mízou 

rozproudil krev v tělech přítomných diváků. Takové 

povzbuzení opravdu fungovalo. Co naopak nefungovalo 

 

 

byly dopravní značky. Přestože byly po dobu akce na obou 

stranách cyklotrasy (v těchto místech opravdu jen 

cyklotrasy, tzn. vozovky, kde, mimo jiné, nemá cyklista 

přednost) značky Cyklisto, sesedni z kola. Asi kolem 

zrovna projížděli jedinci, kteří se účastnili setkání 

analfabetů, protože z kola sesedl málokdo. 

     Protože letošní pálení čarodějnic v Janové průběžně 

navštívily opravdu doslova stovky příznivců, bylo 

protentokrát zrušeno společné fotografování. Proto se davy 

začaly pomalu shromažďovat před hranicí, aby si podobně 

jako jejich předchůdci nedaleko ve Velkých Losinách, užili 

představení, když zrovna nebylo nic pořádného v televizi. 

A v době čarodějnických losinských procesů, toho opravdu 

nebylo v televizi mnoho, takže akci inkvizitor Boblig 

zopakoval asi stokrát. 

     Letošní hranici se čtyřmi starými čarodějnicemi a 

dvěma mláďaty se jal zapálit místostarosta obce a starosta 

dobrovolných hasičů Richard Machalec, jehož spolubratři 

zde mimochodem dbali na bezpečnost požáru založeného 

svým vlastním šéfem. Hranice se rozhořívala pomalu, ale 

mládež byla natolik rozhajcovaná, že popoháněla plameny 

silou společné vůle, aby udusily skřek hrůzovládkyň. A už 

to začalo! Na jedné straně poslední děsivé zvuky stvůr, na 

straně druhé oslavné hulákání, potlesk a hold plamenům. 

Když po akci msty zůstaly jen z plamenů trčící zuhelnatělé 

kříže, kratochvíle docela živě připomínala, co se člověk 

naučil dělat i svému druhu a tisíce let se v tomto "umění" 

zdokonaluje.  

      text a foto: Radomír Dolanský 
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byl kůň, který neúnavně vozil děti bez jakéhokoliv reptání. 

Frontu dětí na dopravní prostředek jezdící za stravu a pití, 

musela občas zabrzdit majitelka, aby koník mohl načerpat 

pohonné látky – trávu s vodou - a trochu si dáchnout. 

     Mimo uvedené atrakce si děti mohly malovat na kamínky 

nebo také zkusit výrobu kožedělných talismanů pro sebe či 

své blízké. Ale to už se pomalu blížil podvečer a s ním i 

kácení máje. Letos byla poněkud menší, protože tu původní 

se podařilo dle tradic porazit konkurentům odjinud. Podle 

zpráv z tisku nebyla Janová jediná, která takto dopadla. 

Koho by to napadlo, že by si dnes ještě někdo vzpomněl na 

tradici? Pokud to tedy byla opravdu tradice a nikoliv jen 

zlomyslnost. 😁 😂 Nicméně i malá májka je májka a bitva o 

její pentle byla úplně stejná jako u máje, která měří desítky 

metrů. 

     Snad jediný stín dne padl na akci v podvečer. Informace 

se dostávala na povrch již během odpoledne, ale teprve před 

zahájením večerní zábavy se oficiálně potvrdilo, že 

zajednaná kapela zrušila vystoupení v podstatě jen pár 

JANOVÁ SLAVILA SE SPORTOVCI 

DĚTSKÝ DEN A KÁCENÍ MÁJE 
Již několik let po sobě slaví Janová Mezinárodní den dětí 

a kácení máje v jeden den. Akce je sice náročnější na 

přípravu, mnohem náročnější na pořadatele, ale nese 

mnohem méně rizika v době na peněženky občanů tak 

náročné. Tento způsob oslav se však ujal mezi občany, tak 

není důvod vymýšlet něco nového, když stávající systém 

funguje. 

     Na děti čekala cesta plná úkolů a samozřejmě odměn 

za jejich snažení. Hod kruhů na cíl, vystřelování a chytání 

míčků do košíku, skákání v pytli, navíjení poměrně 

těžkého závaží na tyčku, chytání rybek na magnet a 

nejnáročnější disciplína - nesení plastového vejce na 

plastové lžíci. Pro nejmenší v jedné ruce, pro starší ve 

dvou a pro artisty ještě jedna lžíce v ústech. 

     Na hřišti čekali na děti modeláři z Modelářského klubu 

Vsetín. To byla pastva pro oči kluků i technicky 

založených dívek. Proháněl se zde tank rozbíjející krtince 

jako zákopy nepřítele, opodál jezdil traktor s hydraulickou 

vlečkou, která se samozřejmě vyklápěla, bagr s funkční 

radlicí, terénní auto, na ukázku zde byly makety lodí a 

letadel. Prostě paráda. Největší radost všem dětem určitě 

udělaly házecí polystyrénové modely, které létaly díky 

silným poryvům větru jako by měly motor. Shodou 

okolností mají letečtí modeláři v Janové svoje letiště. 

Takže kdo by chtěl vidět modely v akci, tak nejčastěji je 

najde o víkendech kousek za pálenicí směrem k Hovězí na 

pravé straně silnice u kolejí. Již z dáli je zde vidět něco 

vzdáleně se podobající řídící věži na letišti. Dobrý tip na 

víkendovou procházku. 

     Kdo si během odpoledne téměř vůbec neodpočinul 

 

 



  

HRAJEME SI S ROBOTY 
V úterý 7. 3. 2023 k nám do školky zavítala opět paní Petra 

Románková s novým robotem. Jelikož se nám akce s roboty 

osvědčila již minule, věděli jsme, že ani tentokrát 

nešlápneme vedle. Beseda byla zaměřena na robotické 

pandy. 

     Nejdříve se děti rozdělily do tří skupin. Poté obdržely od 

paní lektorky různě barevné puzzle, které následně složily 

v hrací plochu. Jakmile byly všechny hrací plochy 

připraveny, započalo seznámení s novým robotem. K ploše 

se přidaly hned dvě nezbytné  pomůcky - směrovací šipky 

a digitální ovladač. Děti si tak mohly vyzkoušet, nejen svou 

představivost, ale také pozornost při ovládání a v 

neposlední řadě logické uvažování při plnění úkolu. 

     Zvolená digitální hračka děti velmi zaujala nejen svými 

technickými vymoženostmi, ale také půvabným animačním 

provedením. Hravě a s radostí plnily dané cestičky malé 

roztomilé pandičky. Již nyní se všichni těšíme na další 

setkání plné zábavy, veselých her a nových robotů. 

text: Kateřina Václavíková, učitelka MŠ Janová, foto: 

Martina Borsíková Ďurinová, ředitelka MŠ Janová 

 

S MORENOU JSME VYHNALI ZIMU ZE 

VSI 
V letošním roce připadala Smrtná neděle na 26. března. 

Přestože má lidový obyčej temný název, bylo to vždy 

období veselí, ohlašující konec zimy a příchod jara. S tímto 

starým slovanským svátkem z předkřesťanské pohanské 

doby, který církev, narozdíl od jiných zvyků a obyčejů, 

nikdy nezačlenila do svého duchovního života, se pojí rituál 

vynášení Morany (slovanské bohyně zimy 

 

 

hodin před akcí a pro pořadatele nastala infarktová situace, 

sjednat bleskově náhradu. Toto by měla vlastně udělat 

solidní kapela, která zrušila dohodu, kdyby byla solidní. 

Sehnat na poslední chvíli hudební skupinu a navíc v sobotu 

je téměř nemožné, a tak se sportovci nakonec museli spokojit 

s dýdžejem. To samozřejmě večerní oslavy poznamenalo, 

protože živá kapela je prostě nenahraditelná. Svoji daň k této 

nepříjemnosti si vybral nezvykle chladný večer, takže oproti 

zvykům skončila zábava jen chvíli po klasické hodině 

nočního klidu.  

     Doufejme, že pro všechny složky v obci bude smůla 

sportovců ponaučením a v budoucnu proběhne vše 

k maximální spokojenosti hostů i pořádajících. 

       text a foto: Radomír Dolanský 
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a smrti). 

     Také naše školka 24. března přivítala jaro touto tradicí. 

Nejznámější jméno pro figuru je sice Morana, podle oblastí 

se také označuje jako Morena, Mařena, Smrtka nebo 

Smrtiholka. Děti si spolu s paní učitelkou Morenu vyrobily 

z vrbového proutí, klacků a barevných látek. Náhrdelníkem 

z vyfouklých vajíček ji dozdobily.  

     V dopoledních hodinách se pak děti s paní ředitelkou 

vydaly vyhánět zimu ze všech koutů a šířit jarní energii. 

Nejdříve prošel průvod budovou školky, dále školní 

zahradou, kde jsme si společně zazpívali v kruhu. A 

následně celou vesnicí se nesly básně a písně, např.: „Zimo, 

zimo, táhni pryč“, které dětský průvod hlasitě zvolával. V 

nošení Morany se vystřídaly všechny děti. 

     U rozvodněné Bečvy jsme se s ní ještě rozloučili. 

Ekologicky jsme ji připravili na cestu a svlékli jsme vše, co 

se v přírodě pomalu rozkládá. Dčti dlouho po vhození do 

řeky pozorovaly, jak ji unáší proud, snad až do Černého 

moře. Zima pomaloučku odplula pryč. 

text: Markéta Fuchsová, učitelka MŠ, foto: Martina 

Borsíková Ďurinová, ředitelka MŠ, Markéta Fuchsová 

 

HRAJEME SI S DRUMBENY 
Ve čtvrtek 30. 3. 2023 k nám do školky zavítala hudební 

lektorka, která nám všem přivezla nejen ukázat pro nás 

neznámé hudební nástroje, tedy drumbeny, ale také jsme si 

na ně i krásně zahráli. 

     Nejdříve jsme se seznámili s již zmíněnými nástroji. 

Postupně jsme si vyzkoušeli hned několik technik hraní. 

Drumbeny se lišily nejen velikostí, ale i barevným 

provedením. A jelikož jich bylo ve třídě hned několik 

druhů, každý si tak mohl daný drumben pořádně osahat. 

 

 Také jsme si říkali i různá říkadla. Za zmínku stojí 

kupříkladu říkanka Prší, prší, jen se leje, kterou děti sice 

znaly, ale nikoliv v této nezvyklé podobě, kdy si skladba 

získala u dětí mnohem větší pozornost. Dalším zajímavým 

cvičením byly představy spojené s deštěm, kdy jsme 

pomocí různých rytmů znázorňovali dešťové kapky, silný 

déšť i hromy. Po každém hudebním cvičení byla i malá 

vsuvka na protažení prstíků i zápěstí, která byla motivována 

pavoučkem. 

     Mezi hudební cvičení byla zařazena i malá pohybová 

chvilka, při které děti plně zapojily svou fantazii a 

představivost, když hledaly zvířátka uvnitř stromů, které 

představovaly poskládané drumbeny. Tato aktivita děti 

velmi zaujala a zároveň jsme se při ní všichni krásně 

pobavili. 

     Po pohybové chvilce jsme si rozebrali drumbeny a 

každý se se svým vyvoleným nástrojem opět usadil na své 

místo. Dále jsme si opět vesele a hravě vyzkoušeli ještě 

řadu zajímavých a nevšedních rytmických cvičení. 

     Nakonec jsme se s paní lektorkou rozloučili ukázkou 

společné písně Objímám tě, matičko Země a za zvuku 

hudby jsme tak krásně zakončili hudební a poučnou besedu. 

       text a foto: Kateřina Václavíková, učitelka MŠ Janová 

 

JAK DĚTI Z MATEŘSKÉ ŠKOLKY 

VÍTALY JARO V KNIHOVNĚ 
Na začátku dubna do knihovny přišla milá návštěva; děti 

z místní mateřské školky s paní ředitelkou a asistentkami 

přišly, aby se dozvěděly něco o tom, jak se jaro oslavuje 

v dětské literatuře. Četli jsme si povídání a básničky o 

probouzení přírody a zvířátek ze zimního spánku. 
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Na závěr se děti věnovaly své oblíbené činnosti, prohlížení 

dětských obrázkových knížek, kterých je v knihovně 

spousta. 

text: Ludmila Filáková, knihovnice, foto: Markéta 

Fuchsová, asistentka pedagoga 

 

POZNEJ PŘÍRODU, POZNÁŠ, JAK JÍ 

POMOCI 
Celý předcházející týden před Dnem Země se děti v MŠ 

Janová zabývaly tématem o naší planetě Zemi a o ekologii 

a tím, co může každý z nás pro planetu udělat. Vyzkoušely 

si sběr odpadu kolem cyklostezky a nestačily se divit – za 

chvilku měly nasbírané dva pytle. 

     Letos 21. dubna se ve Vsetíně v Panské zahradě konal 

Den Země, tentokráte tématem bylo Poznej přírodu, poznáš, 

jak jí pomoci. 

     Této akce se zúčastnili i předškoláci z MŠ Janová. Po 

příjemné cestě vlakem se těšili na pestrý program plný 

aktivit. 

     Nejdříve jsme využili volného prostoru u plavby na raftu 

pomocí lidského pohonu - pádlování. Dětem se tato aktivita 

velmi líbila. Následně jsme se u jiných stánků vrátili do 

doby minimálního vytváření odpadu na mini jarmarku 

tradičních řemesel. Děti si vyzkoušely paličkování – neboli 

výrobu krajek. Zde bylo velkým překvapením pro paní 

učitelku, že se o tuto aktivitu zajímali hlavně kluci, kterým 

to šlo výborně. 

     Dále si děti vyřezávaly pilkou lístečky nebo srdíčka ze 

dřeva. Holky samozřejmě nezaostávaly za kluky. Prohlédli 

jsme si a pohráli s dřevěnými hračkami. Také si děti 

pomalovaly plátěné pytlíky, aby jimi mohly nahradit 

plastové. 

 

 

     Pro děti byla připravena výstavka prvního jarního kvítí 

a kvetoucích dřevin, které měly děti poznávat. V tom 

obstály, vzhledem k jejich věku, výborně; běžné druhy jako 

je petrklíč, sasanka, sedmikráska, plicník a zlatý déšť 

(zlatici) většina dětí poznala. S méně známými se 

seznámily, a například u kyčelnice devítilisté počítaly, jestli 

má opravdu devět listů. Pak kolem stolku s květinami 

udělaly kruh a zazpívaly písničku na přivítání jara a 

zatancovaly taneček o ježkovi. 

     Jaro je obdobím, kdy přichází na svět většina mláďátek, 

ať už se líhnou z vajíček nebo se rodí živá, mají peří nebo 

kožíšek. To bylo téma, které děti hodně zajímalo a radostně 

vyjmenovávaly svoje oblíbená koťátka, štěňátka, ale i 

housátka a káčátka. 

     Protože se blížily Velikonoce, připomněli jsme si některé 

zvyky a vyjmenovali jsme jednotlivé dny Svatého týdne a 

řekli si, co znamenají jejich barvy. S přáním, aby už 

konečně přišlo jarní teplé počasí, zazpívaly děti písničku 

provázející vynášení Morény. 
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Jako poslední následoval příběh o čmelákovi, který si rád 

hrál. Během celého divadla jsme společně s dětmi hledali 

fiktivní berušku, která se paní divadelnici ztratila. Děti tak 

krásně mohly rozvinout svou fantazii i představivost. Poté 

jsme obdrželi zpáteční adresu pro již zmíněnou berušku, 

kdybychom ji náhodou nalezli. 

     Na samotný závěr bych chtěla dodat, že i když je divadlo 

Bublanina dlouholetým návštěvníkem v naší školce, vždy 

nás všechny překvapí svou kreativitou a 

nezapomenutelnými příběhy. Již nyní se těšíme na další 

představení plné humoru, písniček a zamotaných pohádek. 

text a foto: Kateřina Václavíková, učitelka MŠ Janová 

 

S VČELKOU KAČENKOU ZA 

POZNÁNÍM ŽIVOTA VČEL  
Ve čtvrtek 25. 5. 2023 jsme absolvovali s dětmi stezku za 

poznáním života včelky. Nebyla to jen tak obyčejná cesta. 

Děti při ní plnily nejen sportovní úkoly, ale především 

využily získané znalosti z předešlých dnů. 

     Jelikož jsme si celý týden povídali o včeličkách, jejich 

životu, práci a prospěchu, stezka byla jednou z aktivit, kde 

jsme si názorně a hravou formou ověřili, zda si děti něco 

zapamatovaly. 

Celá stezka se skládala ze sedmi stanovišť, z nichž každé 

bylo zcela specifické. Kupříkladu na prvním si děti 

poskládaly tělo včelky. S obdivem a nadšením jsme 

pozorovali, jak mezi sebou děti komunikují a předávají si 

získané vědomosti. 

     Za zmínku stojí také stanoviště s různými zvířaty, kde 

jsme se dozvěděli, kteří jsou opravdoví nepřátelé včel a proč 

tomu tak je. 

     Poslední stanoviště, které bych chtěla zmínit, bylo, dle 

     Následně jsme se šli odreagovat, zabubnovat si do 

místního altánku. Ke skautům do parku jsme si šli vyzkoušet 

pohybovou činnost, jako je chození po slackline 

(balancování, chození, popřípadě skákání na popruhu 

upevněném mezi dvěma body) a pohybovou hru na lišky. 

Také třídění odpadu a malování na kameny. 

     Celé dopoledne uběhlo rychle a my jsme si ani nestačili 

projít všechny aktivity. Nicméně počasí nám vyšlo krásné a 

děti byly nadšené i z toho, co stihly. 

     Lidé pořádající Den Země chtějí upozornit na nemoci, 

kterými trpí naše planeta, a společně se učit a hledat 

jednoduché prostředky, kterými může pomoci každý z nás. 

Děkujeme za uvědomování a tvoření pro děti. 

            text a foto: Markéta Fuchsová, učitelka MŠ 

 

PŘIJELO K NÁM DIVADLO 
V úterý 9. 5. 2023 k nám do školky zavítalo divadlo 

Bublanina. Tentokrát přijela pouze jedna divadelnice, která 

nás ale dokázala natolik okouzlit hravým představením, že 

nám to ani nevadilo. 

     Paní divadelnice zahrála detektivní pohádku Kdo bydlí v 

trávě, kde představila hned několik malých příběhů 

drobných tvorečků. První příběh nesl název: Jak zajíček 

zapomněl, co ztratil. Děti postupně hádaly, co by to mohlo 

být a nakonec jsme společně přišli na to, že to byla dobrá 

nálada. 

     Následoval příběh o šnečkovi, který byl spojen i s malou 

hudební vsuvkou v podání krásné ukolébavky. Dále jsme se 

podívali na pohádku o broučcích, kteří si přáli květinovou 

zahrádku. Poté byl na řadě příběh o kuřátku a sluníčku, při 

němž si děti zahrály hru na tělo a postupně představovaly 

dešťový orchestr.  

 



  



  

byly informace o snubním proletu, který absolvuje včelí 

královna s trubci na místo přezdívané také jako trubčí 

shromaždiště. Naše bystré hlavičky jsme obohatili i o 

kousek historie z včelařství, tedy konkrétně, kde a jak se 

dříve včelařilo. 

     Na závěr jsme ochutnali i samotný med přímo z medové 

plástve. Beseda zaujala nejen děti, ale i všechny přítomné 

dospělé. A já bych tímto drobným článkem chtěla 

poděkovat panu Josefu Mikulenčákovi, který si i přes 

krátký čas dokázal připravit pro děti tak moc zajímavou a 

krásnou besedu o včelařství. A kdo ví, možná právě díky 

této přednášce jsou již mezi námi budoucí včelaři. 

text: Kateřina Václavíková, foto: Markéta Fuchsová, 

učitelky MŠ Janová 

 

DEN DĚTÍ JSME OSLAVILI V HMYZÍ 

ŘÍŠI 
Den dětí připadl na týden, v kterém jsme si povídali o 

hmyzu žijícím kolem nás. A tak jsme se rozhodli prožít jej 

v tomto duchu. Tým pedagogů, posílený o praktikantku, si 

pro děti připravil trasu lesem, přes louku a kolem rybníku. 

Byla vyznačena šipkami se stanovišti, na kterých se děti 

dozvěděly zajímavosti o hmyzu prožitkem.  

     Vyzkoušely si, jak larva mravkolva, tzv. mravenčího 

lva, číhá na kořist v trychtýřové pasti se sypkým pískem a 

pochutnává si na drobném hmyzu, především na 

mravencích. Na zastávce u berušek se děti proletěly, našly 

si kamínek a za pomocí voskových pastelů jej proměnily 

na krásné berušky, které nás doprovázely celé dopoledne 

až do školky. Děti si je na konci dne odnesly v upomínku 

domů.  

     Jako nosatec jsme hledali za pomoci dlouhého nosu, 
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mého, to nejdůležitější. Zněním daného úkolu byla správná 

zdravotní pomoc v případě bodnutí včelkou. Při zvoleném 

zadání mě nejen překvapilo, že mnohé děti znaly odpověď 

na otázku, ale také ji doplnily o rady svých babiček a 

dědečků. Na závěr stezky byla připravena pro děti odměna, 

kterou si ale musely najít pomocí včelí hádanky. 

     I když pro mě byla příprava stezky dost náročná, jsem 

ráda, že jsem ji dětem připravila. Nejen že se děti při plnění 

úkolů krásně bavily, ale také jsme se hravou a zábavnou 

formou přiučili něco zajímavého o včelím životě. 

text: Kateřina Václavíková, foto: Markéta Fuchsová, 

učitelky MŠ Janová 

 

BESEDA S PANEM VČELAŘEM 
V pátek 26. 5. 2023 k nám do školky zavítala vzácná 

návštěva, která nám přiblížila život včel. 

Pan Josef Mikulenčák je nejen zdejším zemědělcem, ale 

také včelařem. Zálibu ve včelaření zdědil po svém 

dědečkovi. 

     Nejdříve dětem představil, jak se dané včelky vyvíjí a 

názorně nám ukázal různé druhy včel. Poté následovala 

série pomůcek, z nichž si mnohé děti mohly vyzkoušet. 

Nejen samotný oblek včelaře, ale také i kukla, či dýmák 

sklidil u dětí velký úspěch. A že není tato záliba jen o 

stáčení medu, ale také o náročné práci, která k včelaření 

neodmyslitelně patří, jsme zjistili, jakmile nám pan včelař 

ukázal, kolik si toho musí nachystat před samotným 

včelařením. Kupříkladu voskové mezistěny, taky různé 

druhy rámů a takzvaný školkovací rámek s domečky pro 

včeličky. 

     Mezi dalšími zajímavostmi, které jsme se dozvěděli, 
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Ač neradi, vydali jsme se do školky, kde nás už s obědem 

čekala paní kuchařka s vedoucí stravování. Dopoledne plné 

zajímavých aktivit s ještě zajímavějšími druhy hmyzu a 

nasycené dobrotami i novými vědomostmi a zkušenostmi 

děti po obědě ulehly na lehátka a ve spánku se opět 

proměnily v drobné bezobratlé živočichy. 

text: Martina Borsíková Ďurinová, ředitelka MŠ, foto: 

Markéta Fuchsová, učitelka MŠ Janová 

 

VE ŠKOLCE JSME PŘIVÍTALI NAŠE 

NEJMILEJŠÍ RODIČE A PRARODIČE 
6. 6. 2023 bylo úterý, ovšem ne ledajaké! Po dni plném her, 

poznávání nového, ale i odpočinku, jsme v naší mateřské 

škole přivítali hosty, dětem nejvzácnější z nejvzácnějších. 

Maminky, tatínky, babičky, dědečky a sourozence, 

abychom je potěšili pásmem písni, básní, tanečků a 

dramatizace hudební veršované pohádky O Šípkové 

Růžence.   

     Jak nejmenší děti, tak ty větší, ale i předškoláci si 

vystoupení náramně užili. Děti spontánně projevovaly 

radost z přítomnosti svých nejbližších a s úsměvem na tváři 

a jiskřičkami štěstí v očích ukázaly, co se pod vedením 

paní ředitelky a učitelek naučily. Děti krásnými básněmi a 

písněmi vyjádřily svým rodičům lásku, ten nejvřelejší cit, 

jaký umíme my lidé projevit jeden druhému.  

     K většině písní se děti doprovázely na hudební nástroje 

samy a ukázaly tak všem přítomným, jak zdatnými 

muzikanty se během školního roku staly. To, že se učí 

udržet rytmus, děti krásně předvedly i tanečky, kterými 

vyjádřily svůj vztah k přírodě a zvířatům. Jemnou 

uspávankou ukázaly, že umí uspat malého cvrčka a 

energickou uspávankou, jak se naopak vesele chystají do 

který tomuto hmyzu s tykadly trčí z hlavy, něco dobrého k 

snědku. Užili jsme si přitom spoustu legrace. Na další 

zastávce jsme prožili vývojová stádia motýla. Nejprve jsme 

se cpali jako housenky, až jsme byly náležitě vypasené, 

zakuklily jsme se. V kukle se dětem obzvlášť líbilo, protože 

dostaly pitíčka a přeměnu z housenky na motýla si doslova 

vychutnaly. Nakonec se prokousaly z kukly ven a rozletěly 

na všechny strany. 

     Také jsme si na vlastní kůži vyzkoušeli, jak zdatní jsme 

ve skocích, když jsme se dostali k lučním koníkům a 

kobylkám, vybaveni svinovacími metry a barevnými 

křídami. I když jsme se snažili sebevíce, 2 - 4 metry jako 

kobylky jsme nedoskočili. Přesto nás děti překvapily, jak 

obratné jsou. Většina doskočila téměř do vzdálenosti 1 m, 

nejdelší skok byl o délce 1,36 m. Každý si hrdě svůj skok 

označil. Ještě i následující den se děti pokoušely lámat své 

vlastní rekordy, tak je zaujalo, jak skvělí skokani jsou malí 

luční koníci a kobylky, které často na procházkách 

potkáváme. A dokonce se o nich říká, že slyší kolenem. 

Věřili byste tomu? 

     Poslední zastávka nás čekala u rybníka. Zde jsme si 

pozorování vážek, které se nám v celé své kráse předváděly 

v letu, vychutnali i s chroupáním sladkých jablíček 

připravených starostlivou paní kuchařkou. Dokonce jsme 

byli svědky spojeného páření šídel modrých. Děti 

fascinovaně pozorovaly jejich let v milostném spojení. 

Zaujalo nás i ladné bruslení Bruslařky obecné, které se 

nesprávně říká vodoměrka. Bruslařka na rozdíl od 

vodoměrky nepatří mezi hmyz, protože má jen 4 končetiny 

a my už moc dobře víme, že hmyz má tři páry končetin a 

jejich orgánem čichu jsou tykadla, která jsou neobyčejně 

citlivá na pachy hmyzu i na vůně rostlin. Tykadla hmyz 

využívá i k dorozumívání dotyky. 
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Od miminek po dospělé jedince. Tím jsme dospěli k závěru, 

že hnůj je pro žížalky tím nejlepším prostředím a zhodnotili, 

že se naše tipy, 5-19 žížal, hodně lišily od reality. Takže pro 

nás bádání bylo obrovským přínosem, krásnou zkušeností a 

podstatnou informací do budoucna. 

     Abychom život žížal mohli pozorovat, vyrobili jsme jim 

tzv. žížalárium. Naplnili jsme jej střídavě vrstvami vlhké 

zeminy a vlhkého písku a na povrch poslední zeminy jsme 

dali trávu a rostlinné zbytky, ty budou později žížaly 

stahovat do země a konzumovat. Nakonec jsme do žížalária 

nastěhovaly několik žížal a sklenici omotaly černou látkou. 

Budeme tak společně moct několik dní sledovat, co se v 

žížaláriu děje jak na povrchu, tak dole. Jak se jednotlivé 

vrstvy písku a zeminy promíchávají a provzdušňují a jak z 

povrchu rostlinné zbytky mizí dole v zemi. Děti bádání 

velice bavilo, většina se neštítila brát žížaly do ruky, a 

někteří se poprvé odvážili dotknout se pohybujícího 

kroužkovce.  

Už teď víme, že to nebyla naše poslední badatelská 

výprava! 

text: Alena Gavendová, školní asistentka, foto: Alena 

Gavendová, Martina Borsíková Ďurinová, ředitelka MŠ 

 

JARO UŽ K NÁM NAKUKUJE, BUBNY 

HO VÍTÁME, 

ZIMU OD NÁS VYŽENEME, SLUNÍČKO 

ZAVOLÁME 
21. 3. jsme mohli v naší mateřské škole opět přivítat pana 

Petra Johna, který nám již v minulosti představil své ručně 

vyráběné bubny a další hudební nástroje. 

Tentokrát byla jeho návštěva spojena nejenom s 

bubnováním, zpěvem, vyháněním zimy a vítáním jara, ale 

 

postýlek bobři. Vše vygradovalo krátkou hudební scénkou 

s princeznou, kterou s celým královstvím začarovala zlá 

čarodějnice, baba jedna zákeřná, ale jak to v pohádkách 

bývá, vše naštěstí dobře dopadlo. Princeznu zachránil 

krásný princ, který přicválal na koni, princeznu políbil a ona 

i s celým královstvím procitla ze stoletého spánku. A byla 

svatba, všichni se veselili, radovali, že vše dobře dopadlo, 

jen čarodějnice se zlobila, že se princi podařilo zlomit 

kletbu.  

     Pevně věříme, že jste si odpoledne ve školce užili i vy, 

kteří jste k nám mohli přijít a dětem tak svou přítomností 

udělat velkou radost! 

text: Martina Borsíková Ďurinová, ředitelka MŠ, foto: 

Alena Gavendová, školní asistentka MŠ Janová 

 

 

MALÍ BADATELÉ aneb JAK SE MÁTE 

ŽÍŽALY? 
Malí badatelé se z nás stali 7. 6. 2023. Na školní zahradě 

jsme si vytvořili stanoviště, na kterých jsme zkoumali a 

bádali. Prožitkovým učením jsme děti seznamovali s 

životem žížal v půdě, kterou provzdušňují. Našim cílem, 

protentokrát, bylo probádat, kde se nejvíc daří žížalám a 

kolik jich celkem najdeme. Zda pod pařezem v půdě nebo v 

kompostu či v hnoji. Samozřejmě jsme si nezapomněli 

každý dát svůj tip, abychom na závěr mohli srovnat naše 

představy s realitou. 

     Nejprve jsme si připravili vše, co jsme k bádání 

potřebovali. Nanosili vodu z pumpy, nachystali lopatky, 

kbelíky, lupy, sklenice a tři stanoviště na bádání. První jsme 

prozkoumali místo pod pařezem, kde jsme napočítali 21 

žížal, v hroudě kompostu 46 žížal a ve stejném množství 

hnoje pak žížal 115! 

 



  

i se samotnou výrobou paliček, které nám ve školce zůstaly 

k nově zakoupeným bubnům. Děti se výroby zúčastnily, 

natahovaly kůži, osahaly si všechny přírodní materiály 

potřebné k výrobě a neskrývaly nadšení a radost, kterou 

jim toto setkání přineslo. 

     Objímám Tě, matičko Země, sílu mi dej … 

...bylo téma našeho dalšího setkání s panem Petrem, které 

se uskutečnilo v úterý 18. 4. 

Děti se na návštěvu moc těšily, byly plné očekávání, co 

nového uvidí, co nového se dozví a v neposlední řadě byly 

zvědavé, co budou vyrábět. Tentokrát to byl samotný 

buben. 

Pan Petr nám vysvětlil a názorně předvedl, že nejenom 

dřevěná obruč a kůže, ale i oheň a vosk jsou nezbytnou 

součástí výroby bubnu. Děti tak měly jedinečnou možnost 

si materiály osahat a také si k nim pro úplnou představu 

čichnout. Výroby se zúčastnily ve formě natahování a 

proplétání kůže, u čehož bylo nutné dodržovat správnou 

techniku. Obruč bubnu ozdobily každý svým ručně  
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kresleným obrázkem. 

Čtvrtek 4. 5. byl dnem, kdy jsme využili krásného počasí a 

pana Petra přivítali venku na zahradě. Nejenom sluníčko 

nás nabilo tou správnou energií. U písně čtyř živlů se zvuk 

bubnů rozléhal do širokého okolí, a to si děti velmi užívaly. 

     Poté jsme přešli k dokončení bubnu, kterého se některé 

děti se zaujetím zúčastnily od samotného začátku až do 

konce. Můžeme tedy říct, že si vlastnoručně vyrobily 

plnohodnotný hudební nástroj, který se stane součástí nás a 

naší školičky stejně jako hůlky vyrobené minule. 

     Panu Petrovi bychom tímto chtěli poděkovat za možnost 

seznámení se s tak vzácným uměním, jakým ruční výroba 

bubnů určitě je. 

text: Alena Gavendová, školní asistentka, foto: Alena 

Gavendová, Markéta Fuchsová, učitelka MŠ Janová 
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VZPOMÍNKOVÉ ODPOLEDNE 

JANOVSKÝCH TURISTŮ SE 

ZÁBAVNÝM KVÍZEM 
Z článků v Janovských listech a z fotografií 

zveřejňovaných ve vitríně janovských turistů vyplývá 

jejich bohatá činnost nejenom v turistické sezoně, ale i 

mimo ni, kdy vyvíjí činnost kulturně společenskou. Tak se 

stalo i začátkem března, kdy si uspořádali pěkné odpolední 

setkání v trochu netradičním pojetí. Už samotná pozvánka 

zněla lákavě. Bylo to pozvání na vzpomínkové odpoledne 

s promítáním, ale hlavně s novinkou, zábavným soutěžním 

kvízem. 

     Po krátkém úvodu Zdenky Chudějové a přivítání 

početných přítomných se další část odpoledne nesla v režii 

manželů Pavla a Saši Hromadových, ale hlavně jejich dcery 

Alexandry, která se stala moderátorkou soutěžního kvízu. 

Ta se totiž nabídla, že uspořádá na způsob populárních 

hospodských kvízů také jeden takový pro janovské turisty 

– s jejich pořádáním má totiž zkušenost z místa jejího 

nynějšího bydliště. Ve spolupráci s rodiči připravila kvíz se 

třemi soutěžními koly na téma Janová, Vsetínsko a janovští 

turisté; v každém kole bylo třeba zodpovědět deset otázek. 

Soutěžící vytvořili šest týmů. V každém týmu byl zástupce 

z Janové, aby to bylo spravedlivé. Jinak by naši věrní 

„spoluturisté“ z okolních obcí byli v nevýhodě při 

odpovědích na otázky týkající se naší obce. 

     Otázky byly promítány s doprovodným slovem 

moderátorky. Po skončení kola byly správné odpovědi opět 

promítnuty, případně přečteny moderátorkou, obodovány a 

počet získaných bodů byl oznámen jednotlivým týmům. 

Soutěžní týmy byly vyrovnané 

a získané body se lišily jen těsně. 

     Po skončení třetího kola následovalo sečtení všech bodů, 

vyhlášení vítězů a předání cen týmům, které se umístily na 

prvních třech místech. 

     Vítězem se stal tým složený z manželů Jiřky a Jendy 

Machalcových, Hany a Jakuba Hladkých a paní Jany 

Pončíkové. Po předání věcných cen a gratulací týmům na 

prvních třech místech Zdenka Chudějová poděkovala a 

předala kytičku Alexandře Hromadové mladší za přípravu 

a moderování skvělého kvízu, u kterého jsme si řádně 

provětrali mozkové závity. Následoval dlouhý děkovný 

potlesk všech přítomných. 

     Druhá část pohodového odpoledne se nesla v duchu 

vzpomínek a připomenutí zajímavých události v naší obci 

z doby dávno i nedávno minulé. Pavlu Hromadovi se 

podařilo z několika archivních amatérských filmů, videí a 

zaznamenaných reportáží odvysílaných v televizích, 

sestříhat video o různých janovských událostech za více jak 

padesátileté období. Protože jsme v našem kolektivu už 

téměř všichni pamětníci, přijali jsme tento program 

s velkým povděkem. Mnozí z nás jsme se tak mohli 

„setkat“ – i když bohužel jen na filmovém plátně – s našimi 

blízkými, známými a bývalými občany Janové, kteří již 

nejsou mezi námi.  

     Připomněli jsme si autentické záběry povodní, pád a 

následnou demolici sportovní haly, pátrání po ztraceném 

janovském spoluobčanovi, žel tehdy se smutným koncem. 

Ale i veselé záběry z kácení májů, vodění barana, 

sportovních utkání a jiných významných janovských 

událostí, dotýkajících se nás všech. I když některé byly 

natočeny ještě černobíle, vůbec jim to neubralo na 

atraktivitě a zajímavosti. Připomněli jsme si též mnohá 

místa, která jsme společně navštívili na našich turistických 

toulkách a výletech, jako například Sulovské skály, 

miloňovskou rozhlednu, polskou zahradu, mandloňový sad 

a následně vinný sklep u Jožky Šmukaře v Hustopečích u 

Brna, vsetínský 18. poledník na Dušné a mnoho dalších, 

včetně oblíbených výšlapů na Silvestra. 

     Jak na promítání otázek a odpovědí při kvízu, tak na 

promítání vzpomínkových fotografií a videí jsme 

s povděkem využili a vyzkoušeli nový dataprojektor 

pořízený obecním úřadem, který určitě najde využití 

k různým účelům také u ostatních janovských zájmových 

spolků a složek. 

     Jak už to při takových příležitostech bývá, rázem se na 

stolech objevily slané i sladké pochutiny všeho druhu od 

našich šikovných pekařek a cukrářek. Nechybělo ani něco 
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jejichž jména jsou vyryta na kovové desce na podstavci 

orloje. 

     Z další cedulky se dovídáme, že autor na díle strávil přes 

1600 hodin práce, že slavnostně bylo uvedeno do provozu 

v září loňského roku. Dále časový rozpis, kdy se spouští 

mechanika orloje, která postupně ukazuje pohádkové 

postavičky ve dvou okénkách. Vše je vsazeno do 

mohutného vydlabaného kmene ořechu, opatřené stříškou. 

Na celý komplex dohlíží statické postavičky Cyrila 

s Metodějem a čtveřicí rytířů. Kolem je postavený 

„špinglový“ plůtek, na který návštěvníci navěšeli již 

spoustu porcelánových, či kameninových hrníčků. V den 

naší návštěvy tam přibyl i jeden od nás s malovanými 

symboly Janové. 

     Přesně v deset hodin se tento zašovský stroj času uvedl 

do chodu a v okýnkách se nám představily precizně 

vyřezané postavičky ze známých pohádek. Protože se nám 

všem celý orloj velmi líbil, přispěli jsme na jeho provoz 

nějakou korunkou do pokladničky připevněné na jeho 

podstavci. Jako vždy nesmělo chybět skupinové foto do 

naší kroniky i na památku. 

     Poté jsme se vydali po malém okruhu zašovské naučné 

stezky do neméně oblíbeného místa zvaného  Stračka. Toto 

poutní místo je opředeno legendami o zázračné vodě, která 

tu pramení z obnažené skály, zbloudilém rytíři a Panence 

Marii, jejíž socha stojící u vchodu do jeskyňky vévodí 

celému prostranství. I my jsme zde spočinuli, trochu se 

posilnili, ochutnali vodičky a pokochali se krásným 

prostředím. 

     Jelikož jsme byli časově limitováni odjezdem autobusu, 

vydali jsme se přes centrum obce na stanoviště. Cestou 

obdivujeme další místní sakrální pamětihodnosti, krásně 

upravené uličky a předzahrádky domků 

a to vše přispělo k pocitu krásně prožitého odpoledne 

v kruhu dobrých přátel. Všem zúčastněným se posezení 

s neobvyklým programem velmi líbilo. Zaznělo i přání zase 

je zopakovat. A protože autoři tohoto programu uvedli, že 

mají v zásobě ještě další materiály pro akci podobného typu, 

doufáme, že se můžeme těšit na opětovné zajímavé setkání 

janovských turistů. 

text: Ludmila Filáková, foto: Ing. Pavel Hromada, Jana 

Navrátilová 

 

NÁVŠTĚVA PRVNÍHO ORLOJE NA 

VALAŠSKU 
První letošní výlet uskutečnili janovští turisté až v druhé 

polovině dubna do nedaleké obce Zašová. Cílem našeho 

výletu byla zdejší rarita, jímž je  nedávno zhotovený a dnes 

již mediálně známý zašovský pohádkový orloj. Předběžný 

průzkum o zájem návštěvy tohoto unikátního díla byl 

natolik velký, že organizátoři, manželé Chudějovi, zajistili 

přepravu autobusem „našeho“ dopravce pana Kašpara. Toto 

se i ukázalo jako dobrá volba, protože autobus jsme téměř 

plně obsadili. 

     I když hlavním lákadlem výletu byl sice samotný orloj, 

v programu se nabízely ještě další místní zajímavosti, které 

stály za pozornost. Naše první kroky ale směřovaly přímo 

k orloji, neboť jsme nechtěli zmeškat začátek spuštění 

mechaniky této asi dvouminutové podívané. Času však bylo 

dostatek, a tak jsme si mohli ze zdejších cedulek přečíst o 

orloji spoustu zajímavého.  

     Toto mistrovské dílo je umístěné na příhodné vyvýšené 

části obce zvané Kotěhůlky v blízkosti známého poutního 

místa Stračka. Vše vymyslel, zrealizoval a postavil místní 

občan Miroslav Španer za pomocí několika svých přátel, 
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BESKYDOŠ V JANOVÉ ODEMKL 

DALŠÍ STUDÁNKU NA ŽLÉBKU 
Všude kolem byly krásné, doslova jarní dny, před akcí i po 

akci, jen turisté z Janové si vybrali ten nejškaredší a to ještě 

dokonce jako náhradní den, protože v den původní padala 

z nebe voda poměrně proudem. Což o to, Beskydošovi a 

jeho doprovodu by to bylo jedno, příroda je jeho domov, ať 

slunečná či deštivá, ale lidé v našich zeměpisných šířkách, 

snad vyjma několika tisíc bezdomovců, život v přírodě již 

dávno opustili a začali být ve své většině zhýčkanými. 

     Jaksi se stalo zvykem, že Beskydoš, příbuzný 

Krakonoše, na jaře navštěvuje z celého lidstva žijícího 

v podbeskydí pouze janovské turisty a jejich věrné přátele. 

Proč? Protože za dlouhá léta, co se janovští turisté 

procházejí po jeho horách, mnohokrát Beskydošovi 

dokázali, že umí s úctou a pokorou užívat dary jeho hvozdů, 

luk, toků i stále vzácnější prameny nejchutnější vody na 

světě, které všemu živému daruje po miliardy let nádherná 

modrá planeta, ať už ji nazýváme Gaia, později Terra nebo 

nám dobře známá matička Země. I když všichni dobře víme, 

co nám Matka Země dává, mnohdy se k ní chováme hůře 

než k největšímu nepříteli. A stačí tak málo. 

     I když v okolních regionech, asi tak za sedmero horami, 

již svítilo slunce, nad Janovou se zuby nehty držela nízká 

oblačnost a teplota se blížila k pouhým 7°C. Přesto se 

k oslavě dne, za přítomnosti pána zdejších hor, dostavila 

parta nejvěrnějších včetně řady dětí a mladých rodin. A 

potom, že turisté jsou jen důchodci…😁 Někteří účastníci se 

přidali teprve cestou nebo dorazili až k cíli, ke studánce. Na 

místě velké slávy, před obecním úřadem, přivítala 

a i celkovou čistotu obce. Stihli jsme ještě navštívit zdejší 

informační centrum s malou kavárničkou, kterou kvůli nám 

hodná paní provozovatelka otevřela o půl hodiny dříve před 

otvírací dobou, což jsme všichni s povděkem ocenili. I 

takovéto maličkosti jistě přispěly k tomu, že obec Zašová 

v loňském roce zvítězila v soutěži Vesnice roku Zlínského 

kraje. Jen jsme trochu litovali, že jsme už nestihli navštívit 

největší zašovskou historickou pamětihodnost, kterou je 

barokní kostel Navštívení Panny Marie s památným 

obrazem Panny Marie Zašovské a ke kostelu přiléhající 

klášterní budovu, rovněž památkově chráněnou. Snad to 

vyjde příště.  

    text a foto: Ing. Pavel Hromada 

 

ODPOLEDNE POD ROZKVETLOU 

TŘEŠNÍ 
Pokud zrovna neřádí v našich zeměpisných šířkách nějaký 

zlořád zakazující vycházky, tak janovští turisté každoročně 

pořádají krátkou vycházku s dlouhým posezením u vodní 

nádrže. Zde na ně dohlíží rybáři z místního spolku, aby se 

moc nerozjuchali a neplašili jim pravidelnou stravu nebo 

nedostali chuť na jarní koupel. 

     První máj letos vyšel opravdu na jedničku prvomájově. 

Ještě o čtyřiadvacet hodin zpět při upalování čarodějnic 

slunce sice svítilo, ale studený vítr paprsky ochlazoval. 

Dokonce osmačtyřicet hodin zpět lilo jako z konve. Ale na 

1. máje slunce, teplo a simpsonovské nebe vybízelo 

k vycházce i ty největší lenochy. Snad jen vyznavači deště 

a pošmourna museli mít náladu pod psa. 

Zatímco se na různých místech po republice i ve světě 

škorpili vyznavači všemožných politických směrů a 

aktivismů, tak u nádrže v Janové se z batohů vytahovaly 

sladké i slané zásoby, plechovky s vychlazeným pivem, 

vychlazené tekuté trnky a další vnitřně hřejivé tekutiny. 

Každý se mohl cpát, co se do něj vešlo, aby byl na léto 

akorát do plavek. Ale i bez těchto doplňků zde panovala 

výborná kamarádská nálada, rozebíralo se všechno a nic, 

mluvilo se o všem a o ničem – prostě naprostá poklidná 

idylka prvomájového dne. A každý si jen broukal mañana, 

mañana. Nedočkavci se otáčeli po rozkvetlé třešni, a kdyby 

náhodou ta místní, o které se dříve myslelo, že zde vůbec 

není, ještě nebyla rozkvetlá, donesli si janovští turisté 

větvičku s sebou, aby se dvojice mohly chránit před 

naprostým vyschnutím polibkem alespoň pod větvičkou. 

     Třešeň rozkvetla a nakonec se líbání uskutečnilo pod 

rozkvetlou třešní i větvičkou, takže v této partě vysychání 

určitě nehrozí.         text a foto: Radomír Dolanský 
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Beskydoš se přísně zahleděl každému jednotlivému 

človíčkovi hluboko do očí, až někteří strachy poodstoupili. 

Pak se mírně pousmál, slavnostně rozvinul svitek březové 

kúry a přečetl dohodu s lidem janovským a turisty zvláště, 

že budou moci pro tuto sezónu opět užívat jeho hor a toků. 

Jako výraz dobré vůle vzal do rukou klíč Beskydošova 

panství a odemkl hory do všech světových stran. Lid 

aplaudoval a s radostí nabral do plic zhluboka čistý horský 

vzduch, který se vznášel kolem Beskydošovy skupiny jako 

vzácný parfém. 

     Taková dohoda se musela zpečetit tím nejvzácnějším, co 

Valaši mají – trnkovicí, která vždy obměkčí i samotného 

Beskydoše. Víla Básnička vykouzlila tři velké poháry a víla 

Pálenka je naplnila kouzelným lektvarem lidu valašského. 

Po jednom dostali Beskydoš, starosta a Vesna. Lid obecný 

si rovněž rychle naléval náprstky slivovice, aby společně 

s pánem hor stvrdil dohodu. Pak následovalo výskání, 

potlesk a nakonec se celé procesí vypravilo ke studánce Na 

Žlébku. 

     Cestou se lidé kráčející podél průvodu klaněli 

Beskydošovi, děti výskaly nad krásou víl, a když dostali 

sladkost od víly Písničky, výskaly o to více. Když se 

výprava dostala na pozemek Jarky a Davida Hučíkových, 

místo, aby sami zaplatili mýtné, byli přivítáni třenou 

bábovkou, kterou po asi třísetmetrovém pochodu s radostí 

přijali. Na samotném místě u studánky Na Žlébku zase 

vítaly průvod Mariana a Ondřej Frolkovi, děti a praděti 

jedněch majitelů pozemku, který zde dělí mezi Kopecké a 

Šipulovy. 

     Všichni přišedší se rozestavili dokola kolem studánky a 

s napětím čekali na Beskydoše, až odemkne valašské 

studánky prostřednictvím této jediné. I stalo se! Hned po 

odemčení zarecitovala víla Básnička básničku o křišťálové 

studánce, a přestože tentokrát nebyl vůkol nejhustší les a 

nerostlo zde kapradí ani vřes, všem se přednes víly tuze moc 

líbil. 

     Jako každý rok našel ve studánce Beskydoš malou 

pozornost od turistů z Janové, láhev tekutiny zcela čiré a 

přesto modře vonící. Studánku ihned obsadila vodnice (žena 

od vodníka, nikoliv zelenina) a nabízela vodu ze studánky, 

přičemž za jediný lok každému podstrkovala dohodu o 

věčném ponoření do pramenité tekutiny a péči o duši 

nešťastníka. 

     Ještě dlouho se všichni veselili kolem studánky Na 

Žlébku a později i u dalšího Beskydošova oblíbeného moku 

u pípy. Tož a vzhůru do hor! 

       text a foto: Radomír Dolanský 

 

všechny přítomné Vesna, přinášející jaro v té nejkrásnější 

podobě, ve znovuzrozené svěží zeleni a mnohobarevném 

světě květů. Děti mezitím obcházela doopravdická 

mladinká víla Písnička s košíkem plným sladkých dobrot a 

věštila jim příjemnou návštěvu u zubaře, pokud zvítězí 

v nové soutěži země české – Najdi si svého zubaře. 

     Vesna záhy předala slovo starostovi obce Jaroslavu 

Tomancovi s žádostí, aby on, pozemský zástupce lidu 

janovského, požádal samotného Beskydoše o možnost 

užívat přes sezónu jeho luhy a háje. A také aby jej 

přemluvil, aby odemkl hory, lesy a studánky vůkol. Starosta 

v první řadě popřál janovským turistům i jejich příznivcům 

z daleka či blízka co nejvíce kilometrů nachozených po 

Valašsku, Česku i zahraničí a vyzval je, aby co nejhlasitěji 

povolali k příchodu vládce beskydských hor. 

     Po několika zvoláních turistů, kdy cyklisté, hledící na 

přicházející procesí naráželi čelně do zdí, do značek a do 

plotů, sjížděli do Bečvy, oči vyvalené na ten zázrak, kdy 

hostům v nedaleké kavárně kýpalo pivo na břicho skrze 

koutky překvapením otevřených úst a život v centru Janové 

jakoby se na chvíli zastavil – objevil se a najednou zde byl 

Beskydoš se svou suitou krásných víl a samozřejmě 

s vodnicí, které stékaly sliny po bradě, když viděla tolik 

potencionálních dušiček a poklička jejího hrníčku začala 

hladově klapat. Lid obecný poklonil se vládci hor, dokonce 

sám starosta s pokorou sklonil hlavu na chvíli. Poté však jal 

se přednésti Beskydošovi žádost janovských turistů a lidu 

hřibařského, tak početného v této obci i okolí, aby povolil 

jim vstup do svých hor beztoho, že by na ně posílal 

rozzuřené bachyně, vlky, ať už si kdo chce, jak chce, tvrdí, 

že vlka dřív chytnete v určitých partiích, než uvidíte, nebo 

dokonce aby nevrlé medvědy lákal k výpravě v doubravě. 
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JANOVŠTÍ TURISTÉ NA VYSOČINĚ 
Turistická sezóna pro milovníky toulek po krajinách 

blízkých i vzdálených, jakož i výletů za poznáním, je již 

v plném proudu. Také janovští turisté mají letos za sebou 

již několik hodnotných akcí, o kterých pravidelně informují 

i čtenáře Janovských listů. 

     Již po léta do svého plánu zařazují alespoň jednu 

náročnější akci, a to dvou až třídenní. Nejinak tomu bylo 

v letošním měsíci květnu opět s naší oblíbenou cestovní 

kanceláří Valaška. Po dobrých zkušenostech a dobré 

spolupráci z minulých let jsme i tentokráte využili jednu 

nabídku z jejich pestrého programu zájezdů. Jednalo se o 

třídenní poznávací zájezd do Kraje Vysočina s návštěvou a 

prohlídkou nejzajímavějších míst a pamětihodností 

v oblasti Českomoravské vrchoviny. 

     Vzhledem k dobré oboustranné spolupráci s cestovkou 

nám její programoví manažeři se Zdenkou Chudějovou 

upravili program zájezdu fyzicky nenáročný s ohledem na 

věkový průměr účastníků, převážně z řad seniorů, jak je u 

nás obvyklé. Rovněž vyšli vstříc i našemu přání, aby nám 

jako průvodce byl přidělen náš oblíbený „starý známý“ 

Aleš a také osvědčený řidič Radek. Možná, že i tato 

skutečnost, že nám bylo vyhověno, včetně bohatého a 

pestrého programu, se kladně odrazila na zájmu z řad 

turistů. Autobus jsme dokázali téměř zaplnit jen my 

s našimi přáteli. 

     I tentokrát jsme z důvodu časové náročnosti programu 

vyjeli v časných ranních hodinách směr Brno, kde jsme 

přibrali a potleskem přivítali průvodce Aleše. Snad i právě 

díky němu nám cesta příjemně ubíhala, neboť jako vždy byl 

skvěle připraven a po celé trase nás informoval o všem 

zajímavém, včetně historie všech měst a míst, kterými jsme 

projížděli. 

     První krátké zastavení bylo na známém dálničním 

odpočívadle U devíti křížů. Průvodce Aleš nám připomněl 

hrůznou krvavou událost, která se zde měla odehrát na 

začátku 16. století. Dnes nám ji zde připomíná řada 

stojících devíti dřevěných křížů. 

     Další naše zastavení bylo až na Českomoravské 

vysočině již podle plánu v obci Karlov. Zde, v nevelké 

rodinné sklářské huti jsme měli možnost zhlédnout unikátní 

výstavku exponátů vytvořených v této manufaktuře, včetně 

uměleckých originálů samotného sklářského mistra a 

současně i majitele sklárny pana Jaroslava Svobody. 

     Samotnou výrobu ručně tvarovaného hutnického skla 

jako byly vázy, mísy, svícny, lampy a jiné dekorativní a 

užitkové předměty, jsme měli možnost sledovat přímo 

v dílně na vlastní oči i s doprovodným výkladem. Ve zdejší 

galerii mnozí využili příležitosti a některé šperky si zde i 

zakoupili. 

     Druhým cílovým místem prvního dne měla být obec 

Křižánky. Odtud jsme se měli vydat na nejvyšší místo 

Žďárských vrchů s romantickým názvem Devět skal. 

Vzhledem k předcházejícím několika deštivým dnům 

usoudilo vedení výpravy, že budou trasy blátivé, proto 

zvolilo náhradní program. Tím byl nejnavštěvovanější 

moravský hrad Pernštejn u městyse Nedvědice. I k němu 

jsme museli zdolat dosti velké převýšení. Po půl hodině 

pěší chůze jsme stanuli před jeho branami. 

     Odměnou nám pak byla téměř hodinová prohlídka 

jednoho z nejstarších, avšak nejzachovalejších hradů, 

 

 

HALÓ, TADY JARO! 
Přírodovědnou vycházku s průvodcem, lépe řečeno 

s průvodkyní Darinou Husákovou, podnikli turisté 

v polovině května, aby lépe poznali, co nám v Janové kvete, 

voní, roste a zpívá. Určování rostlin nebylo obtížné, běžné 

druhy většina z nás znala. Známé jsou i léčivé účinky 

hluchavek, pampelišek, kopřiv i méně známého česnáčku, 

který může nahradit medvědí česnek v lokalitách, kde 

neroste. Paní průvodkyně nám předvedla názorně, jak se 

dají některé byliny konzumovat bez tepelné úpravy, 

například pampeliška, je sice hořká, ale léčivá od květu až 

po kořen, také sedmikráska a pro odvážné i kopřiva.  

     Větším oříškem pro nás bylo rozpoznávání zástupců 

ptačí říše podle zpěvu. Byli jsme vybaveni dalekohledy, 

kdo neměl svůj, průvodkyně mu zapůjčila; pro kolemjdoucí 

se naskytl podivný obrázek skupiny „starších dospělých“, 

která monitoruje koruny stromů a vykřikuje: „Jo, jo, už ho 

vidím!“ Slyšeli jsme zpěv kosa, pěnkavy, pěnice i 

sedmihláska. Rozpoznat ho je pro laika dost obtížné, chce 

to více poslechů, a roli hraje i hudební sluch. 

     Další poučení, a to z oblasti vodní říše, se nám dostalo u 

Láskového potoka. Vybaveni sítky a nádobkami s lupou 

jsme získávali vzorky vodní havěti, jako je třeba ploštěnka, 

larva jepice, blešivec nebo larva potápníka. Všechny tyto 

jmenované jsme skutečně našli, a to vypovídá o tom, že 

voda v kaskádovitém a romantickém potůčku je velmi čistá. 

     Poslední zastavení bylo u rybníčku, kde jsme si 

zopakovali nabyté znalosti o rostlinách a ptácích vyplněním 

pracovního listu, kam jsme doplňovali názvy k obrázkům, 

samozřejmě za vydatné pomoci paní Dariny. Vyznačili jsme 

si, které květiny jsou jedovaté a jejich množství nás 

překvapilo. Ze známých druhů je to například sněženka, 

sasanka, konvalinka, blatouch nebo narcis. 

     Strávili jsme velmi příjemné ráno a dopoledne ve 

společnosti sympatické průvodkyně, od které jsme se 

dozvěděli spoustu zajímavostí. Za to patří dík 

přírodovědkyni a lektorce Darině Husákové, Zdeňce 

Chudějové pak za zorganizování akce. Pozastavili jsme se 

u věcí a vjemů, které jindy míjíme bez povšimnutí, a na to 

není nikdy pozdě. 

   text: Ludmila Filáková, foto: Martina Výkrutová 
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který údajně nikdy nebyl dobyt. Právě i proto bývá 

jedinečným objektem pro filmaře, kteří ho využili 

k natáčení již přibližně třiceti filmů, hlavně pohádek. Tímto 

se naplnil náš program prvního dne. Následovalo ubytování 

a večeře v hotelu v centru Žďáru nad Sázavou. 

     Druhý den po bohaté a pestré snídani nás čekala návštěva 

s prohlídkou historické lahůdky a architektonického 

skvostu. Byl to kostel sv. Jana Nepomuckého, opět jedna 

z nejznámějších národních kulturních památek na Moravě. 

Plánovaný program byl však narychlo trochu pozměněn, 

protože větší polovina účastníků zájezdu nechtěla přijít o 

původní návštěvu a zdolání Devíti skal na Žďárském vrchu, 

jenž byla v plánu první den. Proto si museli opět přivstat, 

aby mohli absolvovat dohodnutý výšlap a zároveň nebyl 

narušen časový program dne. 

     Po jejich návratu jsme se s hotelovým personálem i 

městem rozloučili a už všichni společně vyrazili na 

prohlídku vrcholného unikátního díla barokní gotiky od 

českého architekta Jana Blažeje Santiniho, kostela světce 

Jana Nepomuckého na Zelené hoře. Tato komentovaná 

prohlídka, se vším, co k tomu patří, zanechala v nás všech 

hluboký zážitek. Po právu byl tento kostel zařazen do 

Seznamu světového dědictví UNESCO. 

     Ze sakrálního světa jsme se již v odpoledních hodinách 

posunuli blíže k domovu do okresu Blansko. Konkrétněji do 

obce Rudka u města Kunštátu za prohlídkou Jeskyně 

Blanických rytířů. Doposud jsme slýchali jen legendu o 

spících blanických rytířích v české hoře Blaník, které ale 

ještě nikdo neviděl. Zde, pro nás v neznámé moravské 

vísce, jsme vstoupili do jeskyně a viděli je na vlastní oči. V 

této uměle vytvořené jeskyni vytvořil na začátku dvacátého 

století zdejší rodák, amatérský sochař samouk Stanislav 

Rolínek, kromě jiných historických postav, dvě desítky soch 

bájných blanických rytířů, včetně sochy svatého Václava na 

koni v nadživotní velikosti. Se zájmem jsme si vyposlechli 

od průvodkyně celou historii o sochařských dílech tohoto 

amatérského umělce, které za svůj krátký devětadvacetiletý 

život vytvořil.  

     Ještě plni dojmů se vydáváme na prohlídku celého 

lesoparku kolem jeskyně se stálou expozicí dalších 

sochařských děl od mladých autorů.  Několik zdatnějších 

z nás se vydalo ke zdolání osmi desítek schodů zdejší 

Burianovy rozhledny. Pak již vyjíždíme za posledním 

naplánovaným cílem dne. Tím byla návštěva a prohlídka 

větrného mlýna v nedalekých Rudicích. Opět skvělý zážitek 

a podívaná s netradičním výkladem v podání skvělého 

průvodce. 

     Na naše nové ubytování jsme se obzvláště těšili a byli 

velmi zvědaví, protože bylo zajištěno ve skutečném zámku 

v nedalekém městečku Křtiny. V tomto barokním zámku, 

který byl současným majitelem přebudován na ubytování 

hotelového typu, jsme se skutečně cítili jako panstvo. 

Stylovému prostředí odpovídala i bohatá a pestrá strava, 

právě tak jako i „služebnictvo“ v podobě obsluhujícího  

 

 

personálu. 

     Navštívit tuto historickou poutní obec Křtiny a 

neprohlédnout si zdejší Santiniho Chrám Pany Marie by 

bylo téměř trestuhodné. A protože jsme to večer už nestihli, 

přivstali jsme si třetí den ráno a vydali se do chrámu, který 

je často označován jako „Perla Moravy“. A protože ve 

Křtinách se zrovna konala o víkendu pouť, měli jsme 

možnost být v tomto božím stánku účastníky právě konané 

ranní mše. Z časových důvodů jsme samozřejmě nesetrvali 

až do jejího konce, přesto jsme odcházeli spokojeni a 

obohaceni kulturním i duchovním zážitkem. Rozloučili jsme 

se s krásným prostředím a mířili dál za zcela jiným druhem 

poznávání, a sice do známého pivovarnického moravského 

města, do Černé Hory. 

     Tady nás již očekával jako průvodce, bývalý sládek 

zdejšího pivovaru, aby nás provedl nejstarším fungujícím 

pivovarem na Moravě, včetně ochutnávky zdejšího zlatého 

moku. Po asi hodinové exkurzi a ochutnávce dobře 

vychlazené dvanáctky jsme si ještě nakoupili pár lahvinek 

z mnoha nabízených druhů piv. Byla to příjemná i chutná 

tečka za předposlední z našich naplánovaných prohlídek. 

     Před tou poslední, která nás čekala v samém srdci Hané 

v Křelově u Olomouce, jsme se ještě stavili posilnit 

tvarůžkovými specialitami ve známých Hošticích. Na 

prohlídku ochranné vojenské pevnosti Olomouce v blízké 

obci Křelov nás i zde očekával příjemný průvodce. Jako 

překvapení i jedna bývalá janovská rodačka paní 

Vyroubalová z Olomouce, která přišla své někdejší 

spoluobčany pozdravit. Po půlhodinové zajímavé 

komentované prohlídce rozsáhlého komplexu opevnění 

jsme stihli ještě zhlédnout expozici s ukázkou tkalcovských 

výrobků z ovčí vlny.  

     Součástí areálu je i hostinec Citadela s možností 

vnitřního a venkovního posezení. To venkovní jsme 

s povděkem k odpočinku i občerstvení přijali a současně 

využili k tomu, abychom si udělali společné foto a 

zhodnotili celý zájezd. A poněvadž v Olomouci se s námi 

náš průvodce Aleš měl už rozloučit, poděkovala mu Zdenka 

Chudějová za nás všechny za jeho skvělé a profesionální 

průvodcovství. Rovněž tak i našemu řidiči za bezpečnou 

jízdu a předala oběma malý dárek od janovských turistů. 

Oba na oplátku vyslovili poděkování i nám s přáním, 

abychom se někdy zase společně vydali s jejich cestovkou 

za dalším poznáváním koutů naší republiky. 

     Jak už u nás bývá zažité a dobrým zvykem, musela na 

závěr zaznít naše hymna janovských turistů, za kterou jsme 

sklidili potlesk i od přítomné paní průvodkyně z tkalcovské 

dílny tak i pana průvodce z vojenské pevnosti. 

     Závěrem lze jen dodat, že spokojenost byla znát na všech 

účastnících zájezdu, na čemž mají zásluhu určitě všichni, 

především pak Staník a Zdenka Chudějovi, kteří se nejvíce 

podíleli na jeho realizaci a za to jim patří naše poděkování. 

   text: Ing. Pavel Hromada 
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FOTBAL – III. TŘÍDA sk. B – TABULKA 
 

    Z  V R P Skóre  Body  

Lhota u Vsetína  16 15 01 00 88:20  46 

Valašská Polanka B  16 11 04 01 74:37  37 

Liptál    16 09 03 04 53:32  30 

Valašská Senice  16 07 02 07 56:51  23 

Střelná    15 06 02 07 38:42  20 

Študlov/Lidečko B (SD) 15 06 01 08 40:47  19 

Leskovec   15 04 02 09 25:57  14 

Ratiboř B   15 03 01 11 21:54  10 

Janová    16 00 02 14 16:71  02 

 

KŘÍŽOVKA 
Tajenka z čísla 1/2023: …hovězské panství Mikuláši Illesházymu. Vylosována byla Věra Filová, Janová 143. 

Blahopřejeme. Výhru si převezměte na OÚ Janová. 

Křížovka č. 2/2023: Roku 1752 bylo Vsetínu odňato hrdelní právo, a proto již janovští občané… (dokončení 

v tajence). 

Znění tajenky doručte na kupónu (pod křížovkou) na OÚ Janová, popřípadě zašlete tajenku, vaše celé jméno a bydliště na 

emailovou adresu: janovske.listy@email.cz . Výherce obdrží hrníček s motivem zvonice v Janové. 

 

KUPÓN NA VYLUŠTĚNOU TAJENKU 

Jméno a příjmení:      Adresa: 

Tajenka:  
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